
75 let od konce 2. světové války
V letošním květnu jsme si připomněli 75. výročí ukončení jednoho z nejděsivějších válečných  
konfliktů v dějinách celé planety. Počátek tohoto běsnění se váže k 1. září 1939, kdy nacistické  

Německo zaútočilo na Polsko, o několik dní později, 17. září, napadla Polsko Rudá armáda.

F aktické boje v západní Evropě začali na jaře roku 
1940 a první skutečnou prohru pro nacisty zna-
menala letecká bitva o Británii svedená téhož 

roku. Následujícího června Německá říše napadla So-
větský svaz a postupně se z této války stával celosvě-
tový konflikt. Významné převážení sil představoval 
vstup Spojených států amerických v prosinci roku 1941, 
tedy po napadení námořní základny USA Pearl Har-
bor Japonským císařstvím. Následujícího roku přišly 
první zásadní obraty: bitva u Stalingradu, bitva o Mid-
way a vylodění v severní Africe. Od spojenecké invaze 
v Normandii v červnu 1944 to již měla hrůzovláda na-
cionálního socialismu spočtené. Dne 25. dubna se ame-
ričtí vojáci setkali se Sověty v Torgavě na Labi a Rudá 
armáda poté dobyla Berlín.

Dne 8. května 1945 vstoupila v platnost bezpodmínečná kapi-
tulace německých vojsk a tím de iure skončila válka v Evropě. 
Na našem území ale později proběhla ještě srážka u Slivice na Pří-
bramsku, ukončená až 12. května. Japonsko podepsalo 
kapitulaci 2. září téhož roku na bitevní lodi USS Missouri  
a tímto aktem tento zdrcující konflikt definitivně skončil.

 
Celkový počet obětí se odhaduje na 72 milionů, z toho více než 
polovinu tvořili civilisté. Ačkoliv se jednotlivé odhady mírně liší, 
jde o započítávání nepřímých obětí, např. mrtvých po hladomoru 
a všechna uváděná čísla jsou děsivá. (Pokračování na str. 2)

Gdaňsk, 1. září 1939.

Kapitulace Japonska na palubě USS Missouri, 2. září 1945.
Zleva doprava: polní maršál Alan Brooke,  
Winston Churchill, polní maršál Bernard Montgomery.
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Z astupitelstvo obce Senohraby rozhodlo na svém za-
sedání dne 22. 5. 2020 o dočasném přesunu dvou tříd 
MŠ do pronajatých prostor v sousední obci Pyšely a ob-

jednání autobusové dopravy tak, abychom rodičům usnadnili  
ranní dopravu svých dětí do Pyšel. 

Na začátku prázdnin nás tedy čeká velké stěhování. Do pronaja-
tých prostor přesuneme vybavení z dvou učeben školky včetně 
nábytku a hraček, vystěhujeme jídelnu i kuchyň a celá budova 
školky se změní ve staveniště.

Výběrové řízení na dostavbu školky vyhrála velká stavební fir-
ma s dlouhou historií mající za sebou velký počet realizovaných 
veřejných staveb – ABP Holding a.s. (založena v roce 1991), 
která v současné době dokončuje mateřskou školku v Kostelci 
nad Černými lesy a staví též nový pavilon benešovské nemoc-
nice. Díky vysoutěžené ceně ve výši 19 898 611,91 Kč bez DPH 
(24 077 320,41 vč. DPH) ušetříme na dostavbě budovy 
1,8 mil. Kč oproti předpokládané ceně.
Stravování dětí (jak z MŠ, tak ze ZŠ) zajistí naše stávající paní 
kuchařky, pro které jsme sehnali náhradní prostory, kde budou 
vařit, a to v Hospici Dobrého Pastýře v Čerčanech, kde nám ne-
smírně vyšla vstříc stávající paní ředitelka Hospice a umožní 
nám tak v jejich velké kuchyni vařit jídla pro naše děti a násled-
ně je dovážet do Pyšel a Senohrab.

Jsem si plně vědoma všech nepříjemností, které těmito přesu-
ny vzniknou. Avšak nabízí-li nám někdo formou dotace částku 
21 mil. Kč proto, abychom zajistili vyšší kapacitu naší školky 
pro naše nejmenší občánky a nemusely jsme s paní ředitelkou 
každý rok odmítat přihlášené děti s tím, že se nám do školky 

„nevejdou“, musíme pro realizaci celého díla udělat maximum 
a mnohé si během jednoho školního roku odříci.

Děkuji Vám všem za pochopení, trpělivost a součinnost a předem 
se omlouvám za všechna omezení, která s sebou stavba, přesun 
školky a výše uvedené změny přinesou.

Jana SvaškováZ de je výběr ze vzpomínek Aleny Liškové a Martina Líbala, tedy sest-
řenice a bratrance, které jako malé děti zastihl konec 2. světové války 
v Senohrabech. Dům v Praze na Vinohradech, který v té době obý-

vali, totiž výrazně postihl nálet 14. února 1945. Z kuchyně viděli zásah bu-
dovy na protější straně bloku, která se v některých částech úplně propadla. 
Přestože vlastní dům nedostal přímý zásah, tak došlo k vytlučení naprosté 
většiny oken a následně se stal neobyvatelným. Navíc se v okolí nacházely 
nevybuchlé pumy a přímo traumaticky musely na velice malé děti působit 
pohledy na mrtvé v ulicích a parcích.

Z těchto důvodů se obě rodiny již v únoru přestěhovaly do Senohrab. Vzpo-
mínají, jak těsné podmínky v letním domě panovaly. K těmto dnům se váže 
ještě jeden příběh, v smrkovém porostu v lese u horní, tedy Ladovy vilové 
kolonie, se skrýval německý voják, dle atributů pravděpodobně člen SS. 
Našlo se po něm několik předmětů, dýmka, špička na kouření a náboje, 
ale jeho osud je nejasný.

Do naší obce závěrem války nejprve přišly prvosledové jednotky, které 
se dle vzpomínek pamětníků chovaly velice spořádaně a přátelsky. Do-
konce jedné rodině darovali koně a při pohledu na přeplněný dům od-
mítli ubytování s tím, že takto nebydlí ani oni. Vojáci druhého sledu se 
již, eufemisticky řečeno, prý tak spořádaně nechovali. Ale v rámci uctění 
milionů lidských obětí tohoto konfliktu je nutno ocenit všechny strany 
protinacistické aliance.

Patrik Líbal

Naši milí oslavenci,  
srdečně Vám blahopřejeme k Vašemu výročí a ze srdce přejeme,  

abyste si ve zdraví, krásné životní pohodě a v lásce užili ještě dlouhou 
řadu šťastných let.

Nový průvodce 
po našem okolí

V loňském roce vyšla v nakladatelství XYZ nová 
knížka Anny Jiroutové určená nejen pro děti – 
„Středočeský výletník“. Nevšedními obrázky 

v ní přibližuje autorka zajímavosti Středočeského kraje 
a zmiňuje i naši obec Senohraby. Najdete v ní odkazy 
na vilu Ritu, zříceninu hradu Hláska a na naši seno-
hrabskou plovárnu.

Pokud budete mít o knížku zájem, je k dostání v běžných 
knihkupectvích a samozřejmě se dá objednat na interne-
tu. Od května letošního roku byla též zakoupena do naší 
knihovny, kde si ji můžete zapůjčit.

Jana Svašková

Přístavba budovy Mateřské školy Senohraby
Vážení občané,
jak jsem avizovala v předchozích dvou číslech Senohrabské hlásky, čeká naši obec jedna z největších investic ve své historii – 
přístavba budovy MŠ Senohraby zahrnující rozšíření prostor o jednu kmenovou třídu, rozšíření prostor a kapacity kuchyně, 
jídelny, zateplení celé budovy včetně výměny stávajícího střešního pláště a následné zřízení nové školkové zahrady.
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Obec Senohraby nabízí k prodeji  

PALIVOVÉ 
DŘÍVÍ 
SMRK
Cena 500 Kč/m3  
s vlastní odvozem z deponie u mostu.
—
Cena 650 Kč/m3 při odvozu četou.  
—
Více informací na tel.: 323 655 336.

(Pokračování ze str. 1)
Zvláštní kapitolu, zřejmě nehrůznější, představuje vyvraždě-
ní 6 milionů Židů. Zde si musíme znovu a stále uvědomovat, 
že díky Severoatlantické alianci, a hlavně také Evropské unii 
žádný větší konflikt v západní a střední Evropě již neproběhl.  

U zrodu Evropské unie stáli pravicoví politici jako Konrad 
Adenauer, Winston Churchill, Alcide De Gasperi nebo Ro-
bert Schuman, a díky nim žije již několik evropských generací 
v míru.

Patrik Líbal

Několik vzpomínek na konec 
války v Senohrabech

Jména jubilantů  
mohou být zveřejněna dle nařízení  o ochraně osobních údajů (GDPR)  

pouze v tištěné podobě měsíčníku. 
Děkujeme za pochopení.



Kája s Alenkou leží v trávě pod stromem a tváří se jako 
leklé ryby. „Je mi horko,“ vzdychá holčička, „chtělo by 
to zapršet.“ Kája jí přizvukuje: „Jó, zapršet.  
Ale pořádně. Bouřku! A my bysme jenom  
otevřeli pusu a pili bysme a pili.“
Jenomže nebe je modromodře modré 
až k obzoru a hřmění připomíná leda 
tak zvuk sekačky od sousedů.
Alenka pokračuje: „A až by se vypršelo, 
nepřestalo by a pršelo by dál a dál a dál, 
až by všude byly kaluže a pak rybníčky 
a pak potůčky a pak řeky a pak by nás 
to všechny spláchlo do Sázavy a pak do Vltavy 

a pak do Labe a pak do moře, a to už bysme neměli  
žízeň ani trochu.“ „Já teda jo,“ vzdychá Kája dál. 

„Já jsem tak vyschlej, že už nikdy nebudu brečet. 
Nemám z čeho. A kdybys do mě řízla, místo 

krve se ze mě posype písek.“
Na zahradu vyhlédne maminka.  
Zacuká jí koutkem, ale nahlas řekne 

vážně: „Kdyby tady někdo náhodou 
potřeboval zavlažit, vyndala jsem 
z ledničky meloun.“ Obě děti v tu 
ránu nechají snění sněním a přiřítí 
se k mamince jako ta bouřka.

Reportér dělá rozhovor  
se zemědělcem z oblasti postižené povodněmi. 
Reportér: „Letošní povodně vám zatopily  
pole a několik luk. Způsobily vám tak  
rozsáhlé škody. Jak se k tomu stavíte?“
Zemědělec: „Já jsem optimista.  
Teď aspoň nemusím pár týdnů zalévat.“

Povodně sice nejsou, ale jedno vodní kouzlo si můžeme vyzkoušet i tak. 
Jenom ho pro jistotu provádějte venku nebo doma nad dřezem. 
Ať ty povodně nemáte ani doma. 
Potřebujeme:
- uzavíratelný plastový sáček (zipový sáček),
- vodu,
- opravdu ostře ořezané tužky nebo pastelky. 
Plastový sáček naplníme vodou a neprodyšně ho uzavřeme. 
Pak ho zkusíme skrz naskrz propíchnout tužkou. Tužku necháme 
v sáčku zapíchnutou. Ha! Voda neutíká! Co se stane, když do sáčku 
zapíchnete víc tužek najednou? A co se stane, když je vytáhnete?

Představte si, že Senohraby doopravdy nedávno pře-
kvapily povodně. Někteří z vás si to dokonce mohou 
pamatovat, bylo to přesně před sedmi lety v červ-
nu. Nikoho to sice neodneslo do Labe a pak do moře, 
ale Sázava, a dokonce i mírumilovná Mnichovka se do-
kážou rozvodnit tak, že by jeden nevěřil. Rozbouřená 

voda se valila ulicemi i loukami. Vymleté koryto řeky, 
zaplavená plovárna, lávka přes Mnichovku utržená, 
plot okolo plovárny povalený a poničený. Voda dokáže 
mít strašlivou sílu. A přitom je tolik potřebná. Tak teď 
radši všichni honem na meloun, abyste nevyschli jako 
Alenka s Kájou.

 
autorka: Noemi Cupalová
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Zápis č. 2/2020 ze zasedání Zastupitelstva obce 
Senohraby konaného dne 22. 5. 2020 od 17 hodin na škol-
ní zahradě ZŠ Senohraby, Školní 27.

Přítomni: Jana Svašková, Vladimír Dvořák, Milan Kraut,  
Jan Beneš, Radek Skořepa, Lucie Pancířová,  
Alexandra Kloužková, Petr Šrámek, Anna Voňavková
Omluveni: –
Neomluveni: –

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona 
č. 101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů a o změně některých 
zákonů, ve znění pozdějších předpisů. Neupravená verze zápisu 
ze zasedání zastupitelstva obce je k nahlédnutí na Obecním úřadu 
Senohraby. Znění zasedání zastupitelstva je možné si vyslechnout 
na audionahrávce na webových stránkách obce Senohraby:  
https://www.senohraby.cz/obec/zapisy-zastupitelstva-2/.

Zasedání zastupitelstva obce zahájila starostka obce v 17:03 hodin.  
Omluvila se za netradiční čas a místo, které bylo zvoleno s ohle-
dem na nutnost dodržovat protikoronavirová opatření. Přivítala 
ředitelku ZŠ a MŠ Senohraby Šárku Hájkovou Heřmánkovou. 
Dále sdělila, že je pořizován zvukový záznam, který bude následně 
vyvěšen na webových stránkách obce.

1. Slib zastupitele obce.
Starostka sdělila, že se vzdal mandátu zastupitel Michal Bílý. 
Dalším kandidátem na zastupitele je dle kandidátní listiny Hasiči 
Senohraby Pavel Saro a dalším Petr Hanzl. Ti mandát zastupitele 
nepřijali a vzdali se jej ve prospěch dalšího kandidáta, kterým je 
MUDr. Petr Šrámek. Starostka ho vyzvala ke složení slibu a pře-
četla slib, jak je uveden v § 69 odst. 2 zákona o obcích: „Slibuji 
věrnost České republice. Slibuji na svou čest a svědomí, že svoji 
funkci budu vykonávat svědomitě, v zájmu obce a jejích občanů 
a řídit se Ústavou a zákony České republiky.“ Poté Petr Šrámek 
pronesl „Slibuji“, podepsal se na připraveném archu a bylo mu 
předáno osvědčení o zvolení do zastupitelstva obce.

2. Kontrola účasti.
Starostka konstatovala, že dle prezenční listiny – příloha zápisu 
č. 1 – je přítomno 9 členů zastupitelstva obce. Zastupitelstvo obce 
je tedy usnášeníschopné. 

3. Volba ověřovatelů zápisu a jmenování zapisovatele 
zápisu.
Jmenování zapisovatele.
Starostka obce jmenovala zapisovatelkou zápisu H.O. 

Starostka obce navrhla na ověřovatele zápisu Milana Krauta 
a Vladimíra Dvořáka.
 
Usnesení č. 15/2020:  
Ověřovateli zápisu byli zvoleni pan Kraut a pan Dvořák.
Výsledek hlasování:  
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.

4. Schválení programu jednání zastupitelstva obce.
1. Slib zastupitele obce.
2. Přivítání a kontrola účasti.
3. Volba ověřovatelů zápisu a jmenování zapisovatele zápisu.
4. Schválení programu jednání zastupitelstva obce.
5. Věcné břemeno služebnosti cesty – ul. Příčná, ppč. 412/17.
6. Prodej vyřazeného majetku obce – hasičský vůz Tatra 148.
7. Výběr nejvýhodnější varianty pro přesun MŠ Senohraby 
 do náhradních prostor a příslušná nájemní či kupní smlouva, 
 dle varianty popřípadě smlouva o zajištění dopravy  
 do náhradních prostor.
8. Nájemní smlouva na pronájem skladovacích prostor po dobu 
 přístavby MŠ Senohraby.
9. Nájemní smlouva na pronájem prostor pro stravování žáků  
 ZŠ Senohraby.
10. Výsledek výběrového řízení na akci „Rozšíření kapacity  
 MŠ Senohraby“ – uzavření smlouvy s vybraným uchazečem.

11. Oprava budovy OÚ Senohraby – oprava střechy a výměna 
 oken.
12. Rozpočtové opatření č. 1/2020 a 2/2020.
13. Účetní závěrka obce za rok 2019.
14. Účetní závěrka ZŠ a MŠ Senohraby za rok 2019.
15. Závěrečný účet obce za rok 2019.
16. Různé.
17. Diskuse.

Po přečtení vyvěšeného programu zasedání zastupitelstva ob-
ce navrhl zastupitel Skořepa doplnění programu o bod: Zřízení 
výboru pro územní rozvoj, územní plán a životní prostředí a jeho 
začlenění před bod č. 5.

Návrh usnesení: 
Zastupitelstvo obce souhlasí s doplněním programu zasedání 
zastupitelstva o bod 5. Zřízení výboru pro územní rozvoj,  
územní plán a životní prostředí. Ostatní body se posunou.
Výsledek hlasování:  
4 hlasy pro (Kloužková, Pancířová, Skořepa, Voňavková)
4 hlasy proti (Svašková, Dvořák, Kraut, Beneš)
1 hlas se zdržel (Šrámek)
Toto usnesení nebylo přijato.

Program zasedání zastupitelstva zůstává v podobě, jak byl vyvě-
šen a přečten.
 
Usnesení č. 16/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje navržený program jednání tak, 
jak byl vyvěšen na úřední desce.
Výsledek hlasování: 
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
3 hlasy proti (Kloužková, Pancířová, Skořepa)
1 hlas se zdržel (Voňavková)
Toto usnesení bylo přijato.

5. Věcné břemeno služebnosti cesty – ul. Příčná,  
ppč. 412/17.
Jde o zřízení věcného břemene chůze a cesty pro nemovitost 
sousedící s budovou Obecního úřadu, která nemá přímé napojení 
na komunikaci.
 
Usnesení č. 17/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu o zřízení věcného břemene 
– služebnosti cesty mezi obcí Senohraby a panem P.H.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.

6. Prodej vyřazeného majetku obce – hasičský vůz Tatra 
148.
Jde o vůz Tatra 148, rok výroby 1976, který již není zařazen 
do vybavení hasičské výjezdové jednotky. Po vyvěšení záměru 
na úřední desku se přihlásily dvě obce: Hrusice s nabídkou ceny 
100 000 Kč a Jesenice u Sedlčan s nabídkou ceny 520 000 Kč. 
Prodán bude nejvyšší nabídce. 
 
Usnesení č. 18/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje prodej nepotřebného majetku obce 
– cisternové automobilové stříkačky Tatra 148 včetně vybavení 
za cenu 520 000 Kč obci Jesenice, Jesenice 11, 264 01  Sedlčany, 
IČ 00242373 a pověřuje starostku podpisem kupní smlouvy 
s touto obcí. 
Výsledek hlasování: 
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
0 hlasů proti
4 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

7. Výběr nejvhodnější varianty pro přesun MŠ Seno- 
hraby do náhradních prostor a příslušná nájemní  
či kupní smlouva, dle varianty popřípadě smlouva  
o zajištění dopravy do náhradních prostor.
Starostka seznámila s minulými variantami dočasného umístění 
dětí z mateřské školy (dále „MŠ“) po dobu dostavby MŠ:  
1) kontejnerová školka (zapůjčení či zakoupení kontejnerů);  
2) jednání s hotelem Sen o zapůjčení volných prostor;  
3) nabídka obce Dolní Břežany na prodej kontejnerů pro 4 školko-
vé třídy. Cena pronájmu či prodeje kontejnerů se pohybovala mezi 
5 a 10 mil. Kč.  
Dále zopakovala důvody, proč se před 5 lety přistoupilo k zadání 
projektové dokumentace na dostavbu MŠ: nevyhovující školní 
jídelna a kuchyně, nezateplená budova, špatná spodní izolace bu- 
dovy, malý počet školkových tříd. Přístavbou by měla vzniknout 
v patře nová třída (celkem budou 3), v přízemí nová jídelna a ku-
chyně. Financování bude převážně prostřednictvím dotace ve výši 
21 mil. Kč, kterou poskytla Evropská unie (IROP). Po zvážení 
cenových nabídek za kontejnery, odmítnutí nabídky hotelu Sen, 
zjištění, že v Senohrabech nejsou prostory dané velikosti a vyho-
vujících hygienických podmínek, se dospělo k možnosti umístit 
dvě třídy MŠ v Pyšelích – jedna v budově Městského úřadu Pyšely, 
kde již školka byla, a další v budově Základní školy Pyšely. Cena 
za pronájem za oba prostory je stanovena na 60 000 Kč měsíčně. 
Současně bylo dohodnuto se senohrabským dopravcem panem 
Janovským, že by děti v doprovodu učitelky každé ráno odvážel 
do Pyšel, a to za cenu 1 100 Kč bez DPH denně. Zpět by si děti 
postupně vyzvedávali rodiče, případně by je opět v doprovodu 
učitelky zavezl do Senohrab linkový autobus (dle zájmu rodičů). 
Cena nájmu se podle délky stavby (10–12 měsíců) pohybuje mezi 
600 000 – 800 000 Kč. Vystoupila ředitelka ZŠ a MŠ Senohraby. 
Vyjádřila souhlas s připravovanou stavbou, shrnula problémy 
se stávající budovou a jejím fungováním. Zastupitel Skořepa 
za opozici nezpochybnil přestavbu MŠ, ale není nakloněn přesunu 
MŠ mimo katastr obce, proto navrhoval školku v kontejnerech 
nebo stavbu dřevostavby na školní zahradě. Cena za přesun do Py- 
šel dle jeho odhadu za 15 měsíců 1,7 mil. Kč, cena za kontejnero- 
vou školku 4,4 mil. Kč. Starostka informovala o proběhlém 
otevřeném výběrovém řízení stavební firmy na přístavbu MŠ 
(podrobněji bod 10.) s tím, že jsou dané termíny stavby. Pokud 
se stavba zkrátí, je možné ušetřit prostředky za nájem v Pyšelích. 
Zastupitelka Pancířová preferuje místo nájmu náhradních prostor 
v Pyšelích trvalou stavbu na školní zahradě, která by následně 
sloužila pro družinu, kroužky, lékaře. Ředitelka školy nepovažuje 
za reálné a přijatelné postavení budovy na školní zahradě, která 
je atributem zdejší školy a žáky hojně využívaný prostor. Družina 
a kroužky mají dostatečný prostor ve škole. Položila otázku, proč 
nevyšlo umístění v hotelu Sen? Kontejnery vnímala jako náklad- 
nou variantu. Zastupitelka Pancířová sdělila, že kontejnery se uká- 
zaly nákladné kvůli požadavkům hygieny. Prostory v hotelu Sen 
nebyly z hlediska hygieny dostačující, rodiče si nepřáli přesun 
z důvodu blízkosti frekventované silnice, prašnosti. Problém byla 
také navržená smlouva s hotelem Sen. Starostka sdělila úskalí 
předchozích řešení: hotel Sen – nutnost stavebních úprav prostor; 
kontejnery – nutnost stavebního řízení a napojení na přípojky, 
včetně jejich vybudování. Varianta prostor v Pyšelích je rychlá, 
bez stavebních úprav. Následovala diskuse občanů Senohrab a za-
stupitelů k otázce místa a včasnosti přípravy alternativ stěhování 
MŠ do náhradních prostor. Zastupitelka Voňavková se vyjádřila 
k výběru stavební firmy, dle ní je nabídnutá cena „podstřelená“, 
firma to bude řešit účtováním víceprací. V návrhu smlouvy jí chybí 
přílohy. Vyzvala rodiče dětí ve školce, aby se vyjádřili. Následovala 
diskuse rodičů dětí, starostky a ředitelky školy ke kapacitě MŠ 
a jejímu rozšíření, k otázce dopravy a ke stravování dětí v náhrad-
ních prostorách. Ze strany občanů byl vznesen dotaz na konečnou 
částku nákladů, které souvisí s přesunem do náhradních prostor; 
na to, zda je ve smlouvě o dílo se stavební firmou nějaká garance 
maximálního limitu na vícepráce a zda budou dodrženy standardy 
stravování, jak jsou žákům poskytovány dnes (potravinové intole-
rance). Starostka odpověděla, že kuchařky budou vařit v hospicu 
v Čerčanech tak, jak to bylo dosud. Ke smlouvě o dílo řekla, že je 
vše dle zákona o veřejných zakázkách.

Náklady měsíčně by byly následující: 2 500 Kč za nájem skladu 
(bod č. 8), 14 000 Kč nájem jídelny a mytí nádobí (bod č. 9); nájem 
v Pyšelích za 60 000 Kč + energie 11 000 Kč a doprava do Pyšel 
26 620 Kč = celkem 114 120 Kč. Náklady celkem za 10 měsíců 
(školní rok) = 1 141 200 Kč. Z toho částka 275 000 Kč (sklad, 
jídelna a mytí nádobí, energie) za 10 měsíců by se platila u každé 
varianty. Částka celkem za 15 měsíců odpovídá částce 1,7 mil. Kč, 
o které hovořil zastupitel Skořepa. Stavba by měla probíhat kratší 
dobu, ve smlouvě je 13 měsíců, předpoklad je kratší doba. Další 
občan sdělil, že je možné se zhotovitele stavby dotázat, zda dílo 
podle ceny zhotoví, pokud odpoví, že ano, není důvod k vícepra-
cem. Zastupitelka Voňavková se dotázala na finanční podíl obce. 
Starostka sdělila, že dotace je ve výši 21 mil. Kč, vysoutěžená cena 
je 19,8 mil. bez DPH, více v bodě č. 10. Další diskuse občanů se 
týkala prostor v Pyšelích a vaření v hospicu v Čerčanech.

Usnesení č. 19/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje nájemní smlouvu mezi obcí 
Senohraby a městem Pyšely, Náměstí T. G. Masaryka 4, 251 67 
Pyšely, IČ 00240664, na pronájem náhradních prostor pro žáky 
MŠ Senohraby za nájemné ve výši 60 000 Kč měsíčně a pověřuje 
starostku obce podpisem nájemní smlouvy s městem Pyšely. 
Výsledek hlasování: 
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
0 hlasů proti
4 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

Usnesení č. 20/2020:
Zastupitelstvo obce schvaluje nabídku firmy Vladimír Janovský, 
U Zdravotního střediska 182, 251 66  Senohraby, IČ 13259474, 
na zajištění autobusové dopravy dětí MŠ Senohraby na trase Se- 
nohraby-Pyšely (pouze tam) v termínu od 1. 9. 2020 do 30. 6. 2021 
za cenu 1 100 Kč bez DPH denně a pověřuje starostku obce objed-
náním této služby u tohoto dopravce.
Výsledek hlasování: 
6 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš, Skořepa)
0 hlasů proti
3 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová)
Toto usnesení bylo přijato.

8. Nájemní smlouva na pronájem skladovacích prostor 
po dobu přístavby MŠ Senohraby.
Jde o uzavření nájemní smlouvy na pronájem skladu pro potřeby 
uskladnění věcí z vystěhované MŠ. 

Usnesení č. 21/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje nájemní smlouvu mezi obcí 
Senohraby a paní Ing. J.S. na pronájem skladovacích prostor 
po dobu přístavby MŠ Senohraby v objektu Hlavní čp. 19 za ná-
jemné ve výši 2 500 Kč měsíčně a pověřuje starostku obce podpi-
sem nájemní smlouvy s paní J.S.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato. 
 
9. Nájemní smlouva na pronájem prostor pro stravování 
žáků ZŠ Senohraby.
Jde o pronájem prostor pro náhradní jídelnu pro stravování žáků 
ZŠ po dobu přístavby MŠ a zajištění mytí nádobí. 
 
Usnesení č. 22/2020
Zastupitelstvo obce schvaluje nájemní smlouvu mezi obcí 
Senohraby a panem Pavlem Kyzrem, provozovatelem restaurace 
U Andělů, se sídlem Hlavní 19, 251 66  Senohraby, IČ 87791269, 
na nájem náhradních prostor pro stravování žáků a zaměstnanců 
ZŠ Senohraby a zajištění mytí použitého nádobí v budově Hlavní 
čp. 19 za nájemné ve výši 14 000 Kč měsíčně a pověřuje starostku 
obce podpisem smlouvy o nájmu s panem Pavlem Kyzrem.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.
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10. Výsledek výběrového řízení na akci „Rozšíření  
kapacity MŠ Senohraby“ – uzavření smlouvy  
s vybraným uchazečem.
Starostka informovala, že se jednalo o otevřené výběrové řízení 
zpracované odbornou firmou a trvalo s přípravou zhruba 3 měsíce.  
V termínu podalo nabídky 12 domácích firem. Seřazení nabídek 
od nejnižší nabídkové ceny bez DPH:
1. ABP Holding a.s. – cena 19 898 611,91 Kč
2. BDS Benešov s.r.o. – cena 21 397 652,30 Kč
3. TENDO, s.r.o. – cena 21 971 155,27 Kč
4. STATUS stavební a.s. – cena 22 776 072,80 Kč
5. HOSS a.s. – cena 23 386 562,52 Kč
6. DOMISTAV CZ a.s. – cena 23 603 939,89 Kč
7. BFK service a.s. – cena 23 652 870,07 Kč
8. KAZIKO a.s. – cena 24 559 539,54 Kč
9. DEREZA, společnost s ručením omezeným 
 – cena 25 677 503,45 Kč
10. ALSTAP s.r.o. – cena 26 846 605,28 Kč
11. Tost.cz, s.r.o. – cena 29 670 000 Kč
12. PRAGOTRADE spol. s r.o. – cena 29 755 394,98 Kč
Vítězem se stala firma ABP HOLDING a.s., na druhém místě 
se umístila firma BDS Benešov s.r.o., na třetím místě je firma 
TENDO, s.r.o.
Předpokládaná cena byla kolem 24 mil. Kč. Vysoutěžená cena 
je výrazně nižší. Vítězná firma ABP HOLDING a.s. v současnosti 
dokončuje objekt MŠ v Kostelci nad Černými lesy, tamní starostka 
je s jejich prací spokojená, práce probíhaly podle harmonogramu. 
Po dokončení prací by firma od července přešla do Senohrab. Firma 
je na trhu od roku 1991, má realizace v okolí, staví například pavilon 
v nemocnici v Benešově. Výběrové řízení proběhlo v pořádku, ni- 
kdo se neodvolal a je platné. Celý průběh byl monitorován IROPem.  
Naší povinností je tuto firmu potvrdit a poslat jim oznámení, 
že výběrové řízení vyhráli, a podepsat s nimi smlouvu. Následova- 
a diskuse občanů, příspěvky zastupitelů (Kloužková, Dvořák, 
Skořepa, Voňavková) a starostky k navrhované smlouvě o dílo,  
která by měla být uzavřena s vítěznou firmou ABP HOLDING a.s., 
ohledně reálné ceny, termínů stavby, sankcí, víceprací, dále k vy- 
řazení firmy kvůli možnému „podstřelení“ ceny oproti předpoklá-
dané hodnotě zakázky. Předpokládaná hodnota zakázky byla 
24 695 281,95 Kč bez DPH, vítězná firmas nabízenou cenou 
19 898 611,91 Kč podala nabídku o 142 386,35 Kč vyšší než je limit 
(20 % oproti předpokládané hodnotě zakázky), a tudíž nemohla 
být pro příliš nízkou cenu vyřazena.
Zastupitelka Kloužková navrhla usnesení:
 
Usnesení č. 23/2020: 
Zastupitelstvo pověřuje paní starostku, aby se dotázala vítězné 
firmy, zda vítězná cena uvedeného výběrového řízení je realizova-
telná a konečná, a tento dotaz bude vznesen před podpisem 
smlouvy a byli o vznesení dotazu i odpovědi na něj informováni 
všichni zastupitelé písemnou formou.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.

Zastupitelka Kloužková požaduje do zápisu: O této smlouvě se 
bude hlasovat, až budeme mít tuto informaci. Starostka upozor-
ňuje, že je třeba dodržet termíny a vítězné firmě dát na vědomí, 
že vyhráli, jinak dojde k porušení výběrového řízení z naší strany. 
Proto navrhuje hlasovat o tomto usnesení: 
 
Návrh usnesení: 
Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu z výběrového řízení 
na projekt „Rozšíření kapacity mateřské školy Senohraby“  
a vybírá tímto nejvýhodnější nabídku, kterou podala firma

ABP Holding a.s., se sídlem Thámova 21/34, 186 00  Praha 8, 
IČ 15268446, ve výši 19 898 611,91 Kč bez DPH, a pověřuje  
starostku obce uzavřením smlouvy o dílo s tímto dodavatelem.
Výsledek hlasování: 
4 hlasy pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Beneš)
4 hlasy proti (Kloužková, Pancířová, Skořepa, Voňavková) 
1 hlas se zdržel (Šrámek)
Toto usnesení nebylo přijato.

11. Oprava budovy OÚ Senohraby – oprava střechy  
a výměna oken.
Jde o opravu budovy Obecního úřadu. Do budovy se 15 let  
neinvestovalo a je třeba opravit střechu, do které zatéká,  
a vyměnit okna, která netěsní.
Co se týká opravy střechy, byly osloveny 3 firmy, které podaly tyto 
nabídky bez DPH:
Hruška Zdeněk, Družstevní 401, 251 66  Senohraby,  
cena 287 392 Kč,
Pokrývačství Schubert Jan, nám. T. G. Masaryka 99, 
251 67  Pyšely, cena 329 276 Kč 
Tomáš Pechar–Tesařství, pokrývačství, 
Modletice 19, 251 01  Říčany, cena 332 399 Kč.
 
Usnesení č. 24/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje nejvýhodnější nabídku na opravu 
střechy budovy Obecního úřadu Senohraby od firmy Zdeněk 
Hruška, Družstevní 401, 251 66  Senohraby, IČ 49391879, ve výši 
287 392 Kč bez DPH a pověřuje starostku podpisem smlouvy 
o dílo s tímto dodavatelem.
Výsledek hlasování:  
8 hlasů pro
0 hlasů proti
1 hlas se zdržel (Voňavková)
Toto usnesení bylo přijato.

Co se týká výměny oken, byly osloveny 3 firmy, které podaly tyto 
nabídky bez DPH:
S.O.S. OKNA s.r.o., Na návsi 15, 257 22  Čerčany, cena 220 537 Kč;
MATAYSON s.r.o., Na Vyhlídce 808, 763 31  Broumov-Bylnice, 
cena 227 798 Kč;
Roman Blahút, Poměnice 1, 256 01  Benešov, cena 232 943 Kč.
 
Usnesení č. 25/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje nejvýhodnější nabídku na zhoto- 
vení a výměnu oken budovy Obecního úřadu Senohraby od firmy 
S.O.S. OKNA s.r.o., se sídlem Na Návsi 15, 257 22  Čerčany,  
IČ 24816132, ve výši 220 537 Kč bez DPH a pověřuje starostku 
podpisem smlouvy o dílo s tímto dodavatelem.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.
 
12. Rozpočtové opatření č. 1/2020 a 2/2020.
Starostka předložila členům zastupitelstva k informaci rozpoč-
tové opatření č. 1/2020. Příloha zápisu č. 2. Celkové příjmy před 
rozpočtovým opatřením č. 1/2020 činí: 
25 505 097,00 Kč
Celkové příjmy po rozpočtovém opatření č. 1/2020 činí: 
25 514 097,00 Kč
Celkové výdaje před rozpočtovým opatřením č. 1/2020 činí: 
25 505 097,00 Kč
Celkové výdaje po rozpočtovém opatření č. 1/2020 činí: 
25 505 097,00 Kč
Zastupitelstvo obce bere na vědomí rozpočtové opatření č. 1/2020.

Starostka předložila členům zastupitelstva k informaci rozpočtové 
opatření č. 2/2020. Příloha zápisu č. 3.
Celkové příjmy před rozpočtovým opatřením č. 2/2020 činí: 
25 514 097,00 Kč
Celkové příjmy po rozpočtovém opatření č. 2/2020 činí: 
31 752 212,67 Kč
Celkové výdaje před rozpočtovým opatřením č. 2/2020 činí: 
25 505 097,00 Kč
Celkové výdaje po rozpočtovém opatření č. 2/2020 činí: 
37 563 697,00 Kč
 
Usnesení č. 26/2020:
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 2/2020.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.

13. Účetní závěrka obce za rok 2019.
Účetní závěrka se skládá z rozvahy, výkazu zisku a ztráty, pří-
lohy. Majetek má obec ve výši 181 642 027,28 Kč. Obec nemá 
žádné dluhy a půjčky. Ve výkazu zisku a ztráty činí výnosy cel-
kem 23 609 072,36 Kč a náklady činí celkem 16 045 004,23 Kč.
Hospodářský výsledek tedy činí 7 564 068,13 Kč.  
Vše bylo zkontrolováno krajským úřadem, který 23. 4. 2020 pro-
vedl přezkoumání hospodaření obce za rok 2019.
 
Usnesení č. 27/2020: 
Zastupitelstvo obce schvaluje účetní závěrku obce za rok 2019.
 
Výsledek hlasování:  
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
0 hlasů proti 
4 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

14. Účetní závěrka ZŠ a MŠ Senohraby za rok 2019.
Základní škola a Mateřská škola Senohraby má majetek ve výši 
4 706 665,50 Kč. Hospodařila za rok 2019 se ziskem. Ve výkazu 
zisku a ztráty činí výnosy celkem 15 215 894,31 Kč a náklady činí 
celkem 14 950 041,00 Kč. Hospodářský výsledek tedy činí  
265 853,31 Kč. Výsledky hospodaření jsou se souhlasem zastupi-
telstva obce převáděny do rezervního fondu.
 
Usnesení č. 28/2020: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje účetní závěrku Základní 
školy a Mateřské školySenohraby, okres Praha-východ, příspěvko-
vé organizace, za rok 2019 a souhlasí s převodem hospodářského 
výsledku za rok 2019 ve výši 265 853,31 Kč do rezervního fondu.
Výsledek hlasování: 
9 hlasů pro 
0 hlasů proti 
0 hlasů se zdržel
Toto usnesení bylo přijato.

15. Závěrečný účet obce za rok 2019.
Závěrečný účet obsahuje, mimo již projednávaných věcí v před-
chozích bodech, vyúčtování finančních vztahů ke státnímu roz-
počtu a ostatním rozpočtům veřejné úrovně. To znamená dotace, 
které obec obdržela v roce 2019. Dále závěrečný účet obsahuje 
Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření obce za rok 2019. 
Přezkoumání hospodaření provedl Krajský úřad Středočeského 
kraje dne 23. 4. 2020. Při přezkoumání nebyly zjištěny chyby 
a nedostatky. Příloha zápisu č. 4.
Zastupitelka Kloužková sdělila, že nemůže hlasovat, protože ne-
měla závěrečný účet obce včas. Starostka sdělila, že závěrečný účet 
obce byl zastupitelům poslán v pátek 15. 5. 2020 a v zákonné lhůtě 
byl vyvěšen na úřední desce obce.

Usnesení č. 29/2020: 
Zastupitelstvo obce Senohraby schvaluje závěrečný účet obce 
za rok 2019 včetně zprávy o výsledku přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2019 a vyjadřuje souhlas s celoročním hospodařením, 
a to bez výhrad.

Výsledek hlasování: 
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
0 hlasů proti 
4 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

16. Různé.
1. Starostka sdělila, že přišel obsáhlý dotaz od občana ohledně 
vyúčtování výjezdů JSDH Senohraby – v současnosti se zpracová-
vá odpověď a bude zaslána včetně tabulky. 

2. Starostka navrhla, aby vzhledem k tomu, že proběhlo výběro- 
vé řízení na firmu, které je nezpochybnitelné a není v rozporu  
se zákonem o veřejných zakázkách, bylo hlasováno o výběru  
firmy bez uzavření smlouvy o dílo, protože jsme podle dané 
lhůty 40 dnů od ukončení výběrového řízení povinni zaslat firmě 
ABP HOLDING a.s. oznámení, že firma vyhrála. Smlouva o dílo 
bude řešena separátně.
 
Usnesení 30/2020: 
Zastupitelstvo obce bere na vědomí zprávu z výběrového říze-
ní na projekt „Rozšíření kapacity mateřské školy Senohraby“ 
a vybírá tímto nejvýhodnější nabídku, kterou podala firma 
ABP Holding a.s., se sídlem Thámova 21/34, 186 00  Praha,  
IČ 15268446, ve výši 19 898 611,91 Kč bez DPH.
Výsledek hlasování: 
5 hlasů pro (Svašková, Dvořák, Kraut, Šrámek, Beneš)
0 hlasů proti 
4 hlasy se zdržely (Voňavková, Kloužková, Pancířová, Skořepa)
Toto usnesení bylo přijato.

3. Pan K. sdělil, že na základě stížnosti občanky na minulém 
zastupitelstvu ohledně nově instalovaných autobusových zastávek 
– zastřešení jednu nafotil a poslal dopravnímu expertovi, který 
sdělil, že zastávka neodpovídá ČSN 736425-1 a je nevyhovující. 
Dotazuje se, kdo zastávky zadal, zda byly odsouhlaseny zastupi- 
telstvem a případně kdo za to nese odpovědnost. Starostka bude 
co nejdříve reklamovat zastřešení zastávek u firmy, která je do-
dala. Zastupitelka Pancířová sdělila, že kontrolní výbor prověří 
kontrolu usnesení o zadání zastřešení zastávek. Zastupitelka 
Kloužková požaduje kopii reklamace, kterou zašle starostka  
v reklamačním řízení, a písemnou odpověď firmy o reklamaci.

17. Diskuse.
V rámci diskuse bylo nadneseno občany několik témat: Proč byla 
uzavřena restaurace U Andělů. Dotaz v jaké fázi je příprava 
Strategického plánu obce s upozorněním na nové metodiky, 
které požadují zapojení veřejnosti ve všech fázích tvorby strategie, 
nikoliv jen připomínkování již hotové strategie. Poděkování všem 
mladým sokolíkům za pomoc seniorům v Senohrabech při ko-
ronavirové krizi. Dotaz, kdo bude zajišťovat a kdo zaplatí rozvoz 
uvařených obědů z Čerčan do Senohrab. Zastupitelka Pancířová 
prosí, aby v Senohrabské hlásce byly informace o stavbách, jako 
je kruhový objezd v Benešově či o odstávce elektřiny. Navrhuje,  
aby na všech kontejnerech byly cedule s informacemi, co se 
do nich smí dávat, a dále aby na stanovištích byly cedule  
s upozorněním, že odpad na zemi je vytváření černé skládky,  
což je pod pokutou zakázáno.

Starostka ukončila zasedání zastupitelstva obce ve 21:18 hodin.

Zapsal: H.O.
Čistopis zápisu byl vyhotoven: 29. 5. 2020

Ověřovatelé zápisu:
Milan Kraut v.r.
Vladimír Dvořák v.r.
Jana Svašková v.r., starostka obce

Zápis byl ověřovateli zápisu podepsán dne: 29. 5. 2020
Zápis byl starostkou obce podepsán dne: 29. 5. 2020
Zápis byl vyvěšen: 1. 6. 2020



Chovatelský kroužek a jeho zvířata

Někteří si už jistě všimli, že od loňského léta se na jednom z pozemků v dolní části 
Senohrab pase stádečko koz, ke kterému se během podzimu přidaly i dvě lamy alpaky. 

Je tedy na čase tyto „nové sousedy“ představit a říci, kde se tu vzali a k čemu slouží.

Z vířátka na chovatelském pozemku mezi ulicemi Hlav-
ní a U nádržky jsou součástí chovatelského kroužku 
při ZŠ Senohraby. Na kroužku nejde jen o hezké chvilky 

mezi zvířaty, ale společně tu pro ně budujeme zázemí, čistíme, 
krmíme, chodíme s nimi na vycházky do okolí a osvojujeme si 
základy tréninku pozitivním posilováním, abychom si spolu 
co nejlépe rozuměli. Kromě koz a lam alpak zde na pozemku 
se ve škole potkáváme ještě se strašilkami tří druhů a samcem 
krajty královské jménem Sssssstanda, který má terárium přímo 
v jedné ze tříd.

Na pozemku samotném můžete zahlédnout tři holanské mini-
kozy Hildu, Gizelu a Princeznu, skopečka Bobeše a dva samce 
lamy alpaky Bebe a Žužu. Všechny tři kozí holky se narodily 
v roce 2018 v Zoo Hluboká, Bobeš ve stejném roce ve Zvířátkově 
v Olešné u Hořovic. Jak je od sebe rozeznáte? Bobeš je samo-
zřejmě největší. Povahově je dost plachý a zatím si ho s dětmi 

ochočujeme. Koza Princezna je ta „polomáčená“, která má celou 
přední polovinu těla až za lopatky černou. Je to ze všech tří nej-
lepší skokanka a akrobatka. Gizela má černý celý krk a hlavu 
a trochu klopené uši. Je ze všech tří nejsilnější. Hilda má černou 
jen hlavu, má nejdelší rohy, lalůčky a bradku pod bradou a stří-
brné kořeny uší. Je ze všech tří nejvychytralejší.

U lamáčků je rozlišení podstatně jednodušší – podle barev. 
Hnědý sameček Bebe se narodil v roce 2017 v Zooparku Zá-
jezd poblíž Prahy. Je to z obou samečků ten energičtější a větší, 
ale zároveň je rezervovanější k lidem. Krémový sameček Žužu 
se narodil už v roce 2016 a pochází z Holandska. Je z obou klu-
ků ten rozvážnější, většinou jen chodí klidným krokem a od za-
čátku se nechá od dětí celkem bez problémů hladit.

Jak funguje péče?
Zvířata, o která se děti na kroužku starají, jsou v majetku a péči 

spolku Zaobzor z.s. (www.zaobzor-os.cz), který má sídlo v Se-
nohrabech a jeho hlavní náplní jsou krom vedení kroužku 
i vzdělávací programy pro školy a veřejnost. Na náklady spol-
ku proběhla i úprava původně zarostlého pozemku a postup-
né budování zázemí, které ještě zdaleka není u konce. Samot-
ný chovatelský kroužek se schází v tomto školním roce (mimo 
dobu karantény) každý čtvrtek během školního roku od 14:00 
do 16:00. Kdo by měl chuť vidět zvířata z blízka, má tedy nej-
lepší šanci v době kroužku, ideálně mezi 14:30 a 15:30. Tehdy 
vám je rádi ukážeme (pokud nejsme na vycházce). Čemu na-
opak chceme zabránit, je krmení našich zvířat kolemjdoucími – 
bohužel málokdo ví, jaké bolesti a problémy včetně úmrtí může 
způsobit takovým zvířatům pečivo a kolik zdánlivě neškodných 

potravin včetně některých rostlin v těsném okolí výběhů je pro 
ně jedovatých. A nechceme ani to, aby kozy mečely pro žrádlo 
na kolemjdoucí a rušily tak sousedy. Proto předem moc děkuje-
me, že se je nesnažíte krmit, potravy mají ve své stáji vždy dost.

Celá věc by se neobešla bez podpory, za kterou chci na tomto 
místě poděkovat. Děkujeme především obci Senohraby za pro-
nájem obecního pozemku a veškerou technickou pomoc. Dále 
ZŠ Senohraby za součinnost kolem provozu kroužku a všem 
sousedům a rodičům dětí, kteří nám jakkoliv pomáhají a mají 
s námi trpělivost. Velké díky všem.

RNDr. František Šusta, PhD.
předseda spolku Zaobzor z.s.
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V České republice platí zákon č. 133/1985 Sb., o požární 
ochraně, ve znění pozdějších předpisů, jehož účelem 
je vytvoření podmínek pro účinnou ochranu života 

a zdraví občanů a majetku před požáry a poskytování pomo-
ci při živelných pohromách a jiných mimořádných událostech.  
Tento zákon také dává povinnosti obcím a obecním úřadům, 
mezi něž patří mimo jiné i povinnost zřídit jednotku dobrovol-
ných hasičů obce a udržovat ji v akceschopnosti.

Tak je tomu i v obci Senohraby, kde je zřízena jednotka sboru 
dobrovolných hasičů (dále jen „jednotka“), jejíž historie sahá 
daleko před platnost zmíněného zákona a to až do roku 1898, 
kdy byl založen sbor dobrovolných hasičů v Senohrabech. 
Obec má jako zřizovatel své povinnosti a mezi ně patří přede-
vším udržení akceschopnosti jednotky, ale také zabezpečení 
odborné přípravy pro členy jednotky, případná náhrada je-
jich ušlé mzdy, zabezpečení zdravotních prohlídek apod. Dále 
obec zabezpečuje výstavbu či údržbu objektů požární ochrany, 
zpracovává stanovenou dokumentaci, zabezpečuje zdroje po-
žární vody, atd. Je nutno uvést, že v obci Senohraby to již po 
léta v rámci možností (finančních i lidských) je zabezpečeno 
a funkční. Jednotka díky svým kvalitám je zařazena do kate-
gorie jednotek JPO II. To znamená, že jako taková je zřízena 
pro zásahy na území své vlastní obce, ale i mimo její katastr 
dle poplachového plánu kraje. Jednotka je také předurčena 

pro zásahy u dopravních nehod. Takovéto zařazení jednot-
ky má spojitost i s jejím financováním. Jednotka má nárok 
na příspěvek od státu, který je obci každoročně poskytnut. 
Dalším zdrojem financování jsou úhrady za zásahy u doprav-
ních nehod. Poskytování těchto úhrad je zákonem dáno po-
jišťovnám, které mají stanoveny podmínky pro úhradu a ne 
všechny zásahy u dopravních nehod proplácejí. Realitou je, 
že objem plateb za zásahy u dopravních nehod zřizovatelům 
jednotek od pojišťoven rok od roku klesá. Dalším zdrojem 
příjmu je poplatek obce Mirošovice. Tato obec nemá zřízenou 
svou jednotku a zvolila možnost dohody s obcí Senohraby, a ta 
poskytuje na základě smlouvy svou jednotku jako místně pří-
slušnou na katastru obce Mirošovice. Jednotka tedy v dneš-
ní době působí jako místní jednotka na katastrech dvou obcí. 
Uvedené příjmy, dle mne poskytnutých informací, odpovídají 
cca polovině výdajů obce na jednotku. Je pravdou, že v po-
sledních letech měla obec s jednotkou vyšší výdaje, ale to pře-
vážně vzhledem k nutné údržbě a opravám staré cisternové 
automobilové stříkačky. Dá se předpokládat, že tyto výdaje 
se nebudou v nejbližších letech opakovat, vzhledem k tomu, 
že došlo k obnově automobilové techniky u jednotky. Pro pořá-
dek je třeba uvést, že veškeré vybavení jednotky (automobily, 
ochranné oděvy, hasební prostředky apod.) je v majetku obce 
Senohraby a nikoli jednotky nebo hasičů. Jednotku řídí velitel 
jednotky, kterého po odsouhlasení hasičského záchranného 
sboru kraje jmenuje starosta obce. Jednotka má v současné 
době 18 členů (velitelé, strojníci, technici a hasiči).

V obci Senohraby však také působí spolek, který je součástí 
Sdružení hasičů Čech, Moravy a Slezska (dále jen „SH ČMS“)  
a tím je Sbor dobrovolných hasičů Senohraby (dále jen „sbor“). 
Ačkoliv je pravdou, že členové jednotky působí zároveň ve sbo-
ru, tak se jedná o různé organizace. Jak již bylo uvedeno, jed-
notku zřizuje obec na základě zákona o požární ochraně, sbor 
je však založen jako spolek na základě občanského zákoníku. 
Spolek se řídí stanovami SH ČMS a koná na základě usnesení 
valné hromady, která také volí řídící a kontrolní orgány sboru. 
Sbor na základě zákona o požární ochraně pomáhá při plnění 

úkolů na úseku požární ochrany, a to zejména vyhledáváním 
či výchovou nových členů pro jednotku, podílením se na od-
borné přípravě jednotky apod. Sbor se tak věnuje výchově 
mladých hasičů, kteří své dovednosti zdokonalují převážně 
při sportovních disciplínách zaměřených na hasičskou čin-
nost. Sbor se také věnuje spolkové a společenské činnosti, a to 
pořádáním různých akcí v rámci obce, například pořádáním 
tradičního hasičského plesu. Ten je také jedním z podstat-
ných příjmů sboru. Příjmy sboru hlavně plynou z členských 
příspěvků, akcí pořádaných sborem a dotačních programů. 
Od obce Senohraby sbor čerpá pouze jediný příspěvek ve výši 
10 tisíc Kč, a to v případě, že pořádá sportovní akci Železný 

hasič, která byla v letošním roce bohužel zrušena. Sbor má 
v současné době 136 členů. Členové sboru také na základě vo-
leb působí v obecním zastupitelstvu.

Doufám, že jsem tímto článkem trochu pomohl přiblížit působe-
ní hasičů v obci Senohraby. Ano, organizačně nejsou hasiči jako 
hasiči, i když se pak ve výsledku jedná o stejné lidi. Jednotka je 
zřízena a řízena obcí a oproti tomu sbor je spolek, který se věnuje 
spolkové činnosti, přičemž oba subjekty sledují stejný cíl. Tím je 
ochrana životů, zdraví a majetku svých spoluobčanů.

Roman Bílý
starosta SDH Senohraby

Tento článek je věnován organizaci hasičů 
v obci Senohraby. Na toto téma vyšly v tomto 
tisku již v minulých letech dva články  
objasňující organizaci a financování hasičů 
v obci. Nicméně vzhledem k množícím  
se nejasnostem, nepřesnostem v interpretaci 
faktů a různým fámám se pokusím 
o vysvětlení, jak je to s hasiči v naší obci.

P řihlášení žáci, a to jich byla pouze jedna třetina z celko-
vé kapacity školy, se musí rozdělit do neměnných skupi-
nek. Do školy docházet na etapy, ve škole se pohybovat 

ve společných prostorách s rouškou, měřit si teplotu. Neustále 
si dezinfikovat ruce a dbát na to, aby se k sobě nepřiblížili více 
jak na 1,5 m. 

Velké díky patří vychovatelkám a paní ředitelce, které připravi-
ly pro žáky aspoň trochu přijatelné podmínky. Děti ve škole se 
připojují k online výuce, která ve všech třídách, kromě 5. třídy, 
byla zachována, což je obrovská výhoda, protože se mohou vidět 
se spolužáky, se kterými se do té doby mnozí virtuálně potkáva-
li. Zároveň pracují paralelně se svojí třídou.

Páťáci chtěli být spolu, a tak polovina dětí šla do školy. Vědí, 

že už se příští školní rok nesejdou, a tak se chtěli ještě na chvíli 
vidět osobně. Dokonce budou mít společné tablo, i když sestave-
né z jednotlivých fotek žáků. 

Uvědomujeme si, že to není vůbec lehká situace pro všechny 
zúčastněné strany, ale snažíme se ji co nejvíce dětem i nám 
učitelkám zpříjemnit. Vymýšlíme různé týdenní výzvy jako 
pečení, výroba bezinkových šťáv, sázení, práce na zahradě, 
apod. Rodiny spolu běhají, sportují. Běželo se také virtuálně 
až na Sněžku. 

Držte nám palce, ať školní rok 2019/2020 skončí v pořádku 
a HLAVNĚ ať nový školní rok začne v zaběhnutých kolejích. 
Na to se všichni moc těšíme.

Kolektiv zaměstnanců ZŠ Senohraby
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Hasiči v Senohrabech

Škola v květnu 2020
A je tu dlouho očekávané datum 25. 5. 2020 a s ním možnost dobrovolné docházky dětí na 1. stupeň 

základních škol. Ani u nás tomu nebylo jinak. Děti i rodiče se těšili do školy jen do té doby, než se dozvěděli, 
jaká hygienická opatření a pravidla na ně čekají.

Hasiči Hasiči

Škola



Lze svolat zastupitelstvo bez vědomí zastupitelů? 
V Senohrabech ano.

Příběh senohrabských sokolských 
lip pokračuje

Doba roušková

Už na ustavujícím zasedání současného zastupitelstva chyběl jeden ze zástupců zvolených za TJ. Byť předseda 
TJ Sokol Senohraby Radek Skořepa hned po volbách nahlásil stávající paní starostce svou dlouhodobě plánovanou 

nepřítomnost, nebylo mu umožněno složit slib na ustavující schůzi konané dne 2. 11. 2018.

Lípy lemující fotbalové hřiště byly dle pamětníků vysázené v různých obdobích, především 
dvojalej na pravé straně je spojena s dnes již neexistující „Špirkárnou“, později známou jako 

budova Igry. Další byly osázené „Okrašlovacím spolkem“ pravděpodobně v letech 1899–1908.

K uriózní bylo škrtnuté datum v záhlaví prezenční listiny 
– 31. 10. 2018, které se shodovalo s původně avizova-
ným termínem, kdy byl budoucí zastupitel ještě v naší 

vísce. Byla to středa, a i když jsme žádali o dodržení tohoto ter-
mínu, bylo nám sděleno, že paní starostka a pan Dvořák čerpají 
zaslouženou dovolenou, a to nejenom přes den, ale i večer. Ná-
sledující den byl pracovní čtvrtek, děti už šly do školy, a kolega 
odletěl mimo kontinent. Dvacet čtyři hodin po té se tak poprvé 
v dějinách obce konala ustavující schůze zastupitelstva v pátek 
v 18 hod. a bez jednoho čerstvě zvoleného zastupitele. Bylo mu 
tak znemožněno kandidovat na jakoukoliv pozici a také koho-
koliv podpořit. Možná si někteří z vás vzpomenou na absurdní 
volbu předsedů a členů výborů, kdy vše běželo jak po drátku dle 
připraveného schématu do chvíle, kdy byla navržena zastupi-
telka zvolená za TJ na předsedu a následně i člena výboru. Tato 
„cizorodá“ vsuvka byla potlačena hned v zárodku porušením 
jednacího řádu tím, že nebylo přednostně hlasováno o protiná-
vrhu, ale pouze o návrhu paní starostky. A tak byl hladce zvolen 
staronový předseda finančního výboru (dále jen „FV“) a opozice 
v tomto výboru dosud nemá žádné zastoupení. Usilovnou mra-
venčí činnost FV velmi názorně dokumentují 3 zápisy na webu 
obce. První dva čítají necelou stránku s textem téměř jak přes 
kopírák, pouze datum je jiné, třetí zápis se výrazně liší svým 
konkrétním obsahem o kontrole FV vynuceného pověřením 
zastupitelstva (Usnesení č. 73/2019) na základě „nežádoucího“ 
konání výboru kontrolního.

Ustavující schůzí tak začala anabáze s netransparentním svolává-
ním zastupitelstev. Termíny byly vybírány podle služeb zastupi-
telů hasičů a dovolené paní starostky, místostarosty a pravděpo-
dobně i pana předsedy FV, jejich 100% účast na VZ je excelentní. 
Požadavek paní starostky, aby ostatní (myšleno zastupitelé zvole-
ní za TJ) dali k dispozici své itineráře večerní přítomnosti v obci 
na půl roku dopředu je kuriózní. Totéž bychom mohli požadovat 
my po paní starostce. Možná bychom zjistili, že každý z nás je 
ve večerních hodinách v obci přítomen častěji než paní starost-
ka. Svolání zastupitelstva probíhá tak, že paní starostka oznámí  
e-mailem, že svolává schůzi tehdy a tam a v tolik hodin a finito. 
Žádný dotaz: „Můžete? Máte volno?“. Neexistuje. Pokud máte ji-
nou akci nebo služební cestu, dozvíte se, že vždycky někdo chybí, 
že to nevadí a že se nic měnit nebude, to nepřichází v úvahu. Tak-
že se snažíte vyhovět, přehazovat schůzky, vstupenky, rodinné 
oslavy, popř. se špatným svědomím, že nemůžete podpořit kolegy 
a občany, odjedete na služební cestu.

Naprostou raritou bylo svolání tohoto posledního zastupitel-
stva. V rámci e-mailové komunikace resp. toku e-mailů směrem 
od opozice k vedení obce jsme v období 11. 3. – 6. 5. požádali 8x 
o svolání on-line pracovní schůze, protože se nakupily naše do-
tazy a žádosti občanů o informace. Naprosto zásadní otázka se 
týkala umístění náhradní školky. Radek Skořepa poslal 1. 4. všem 

zastupitelům poměrně obsáhlý e-mail týkající se možností kon-
tejnerů a dřevostavby s následným využitím jako obecní budovy 
včetně soupisu nutných parametrů k upřesnění (plné znění viz 
článek s názvem „Varianty náhradní školky navržené opozicí“ 
v tomto čísle). Náhle k nám od občanů doputovala překvapují-
cí informace o mimo-senohrabském umístění náhradní škol-
ky. Na přímý e-mailový dotaz zaslaný 30. 4. nám bylo sděleno, 
že vše probereme na pracovní schůzi, která bude v brzké době. 
Pak paní starostka setrvale mlčela až do 6. 5., kdy přiběhla zprá-
va, že svolává na 14. 5. do hasičárny pracovní schůzi, bez zaslá-
ní jakýchkoliv podkladů, o které jsme již několik měsíců marně 
žádali. Zde jsme se konečně dozvěděli, resp. byl nám potvrzen 
obecní drb šířený polotichou šuškandou o umístění školky v Py-
šelích. O tom, kdy bude svoláno zastupitelstvo, na uvedené seanci 
nepadlo ani slovo. Náhle se následující den v pátek ráno objevila 
na obecním webu informace o konání zastupitelstva 22. 5. 2020 
v 17 hod. na školním hřišti. Domnívala jsem se, že jde o opožděný 
apríl, leč obecní smska mi v 9:05 pípla stejnou informaci. A tak 
jsem se paní starostky emailově dotázala, zda by nebylo možné  
termín posunout o týden, až se nám to rouškování rozvolní, pokud 
tedy informace na webu obce platí. Digitální ticho bylo prolomeno 
v 16:27, kdy byli zastupitelé konečně informováni o tom, že paní 
starostka svolává zastupitelstvo na 22. 5. v 17 hod. na školní hři-
ště s tím, že bude pěkné počasí a stav nošení roušek stejný jako 
po 25. 5. No doufám, že ne, a že se alespoň venku ve vzdálenosti 
2 m budeme moci odrouškovat, ostatně web MZdr to stále tvrdí. 
Jak schůze proběhla, víme. Bylo to neveselé, tristní, pro někte-
ré citlivé maminky až morbidní. Dešti a větru se poručit nezda-
řilo. V závěru se avizované pěkné počasí pokazilo, a tak se zby-
lí občané za šera a deště po čtyřech a půl hodinách nevšedního 
zážitku odebrali do svých trvalých bydlišť nebo jinam. Pokud 
si propočítám možný termín další schůze, vychází mi cca přelom  
srpna/září, což jistě všichni cítíme, je velmi „vhodný“ termín 
na schůzování. Možná se zde (jako už před 2 lety v obdobném 
čase) bude probírat již oblíbené téma územního plánu, i když mož-
ná tento bod nebude uveden v programu, nenechte se tím zmást 
jako posledně. Buďte na tuto variantu připraveni. Tak raději, milí 
spoluobčané, v této době nejezděte na dovolenou, abyste nebyli 
překvapeni instalací např. veřejného parkoviště na vašem pozem-
ku, neb jak řekl jeden pan zastupitel, parkoviště budou v Seno- 
hrabech potřeba... a možná proto si kus jednoho pořídil... ale to už 
je jiné téma „O možném střetu zájmu“, to si ponechme na příště...

S pozdravem a přáním pěkného bezporuchového a bezvirového 
léta všem spoluobčanům, zastupitelka Alexandra Kloužková

Zdroje: zápisy VZ na https://www.senohraby.cz/obec/zapisy-za-
stupitelstva-2/, nahrávky konání zastupitelstva na https://www.
youtube.com/channel/UC3QJWJBvTzrI94s5gxVLpiA.
Pozn.: autorka nemá žádné nové informace ohledně ÚP, veřejné 
parkoviště je uvedeno jen jako příklad.

P o vytvoření hřiště v padesátých letech tak vytyčily spor-
tovcům přirozenou hranici sportovního plácku v době, kdy 
nikdo neřešil, co je čí, protože všechno bylo všech. O lípy se 

společnými silami starali sportovci a obec tak, aby byly pro spor-
tovní i občanskou veřejnost bezpečné a tvořily zelenou, protipraš-
nou i zvukovou clonu. Symbolický zelený čtverec z českých národ-
ních stromů uprostřed obce. Téměř pravidelně docházelo k jejich 
ořezu bez výrazné pozornosti veřejnosti, pouze lidé nakupující 
v sokolském Konzumu nebo přímí sousedé sledovali členy fotbalo-
vého oddílu, jak krátí větve. Výraznou pozornost věnoval přísluš-
ný odbor životního prostředí lipové aleji v r. 2005, kdy svým „let-
ním sestřihem“ vzbudila negativní reakci senohrabské občanky. 
Po několika sezeních a stáních s představiteli obce, TJ a FO na pří-
slušném odboru byla Sokolu udělena pokuta 89 tis. Kč za neod-
borné ošetření lip. Tímto se další péče o stromy stala velmi pečlivě 
zvažovanou akcí. V r. 2011 byly sokolské stromy zahrnuty do poda-
ného dotačního titulu „Obnova zeleně“. Výherci výběrového řízení 
navrhli v projektu pokácení levé a zadní části aleje a vysazení no-
vých lip. Po bouřlivé diskuzi členů i nečlenů tělovýchovné jednoty 
výbor Sokola rozhodl o vyjmutí stromořadí z projektu a uvolnění 
příslušné finanční částky na jinou senohrabskou zeleň. Tento úkon 
byl na oplátku doprovázen příslibem tehdejšího starosty o ná-
pomoc obce v rámci činnosti „Rychlé roty“ s péčí o tyto stromy. 
Vzhledem k tomu, že dohoda byla jen ústní, spoléhající na dosa-
vadní nepsané pravidlo, padla se změnou starosty (z člena zvole-
ného za TJ na členku TOP 09). V současné době provádí ořez velmi 
opatrně TJ a má již několik posudků o stavu stromů. Vzhledem 
k tomu, že některé stromy jsou ve velmi špatném stavu vyžadují-
cím pokácení, je nutné konat. Dle zaměření katastrálních hranic 
pozemků TJ, které nechal vypracovat nový předseda VV TJ krátce 
po svém zvolení do funkce, je zřejmé, že zhruba ½ lip je v součas-
né době pravděpodobně na pozemku obce a 5. 12. 2019 byla emai-
lem paní starostka o této situaci informována. Následně v lednu 
2020 požádal současný předseda VV TJ při ústním jednání paní 

starostku o zahájení řešení dané situace. Bylo dohodnuto, že paní 
starostka provede na základě poskytnutých informací (dendro-
logický posudek soudního znalce, geodetické zaměření pozemků  
TJ, nabídka od specializované firmy na ošetření stromořadí) po-
ptávku možných dotačních titulů. Na základě podmínek konkrét-
ního dotačního titulu bude postupováno tak, aby tyto podmínky 
mohly být naplněny a stromořadí ošetřeno. Jelikož k žádné reak-
ci ze strany vedení obce nedošlo, byl dne 14. 5. 2020 na pracovní 
schůzi zastupitelstva vznesen dotaz, jak bylo v této záležitosti ko-
náno. Zde proběhla poměrně intenzivní diskuze, z které vyplynu-
lo, že paní starostka žádost o dotaci nepodala, protože dle MAS 
žádný takový titul vypsán nebyl. Na pracovní schůzi byla tedy 
alespoň znovu otevřena potřeba dořešit uznání vlastnických hra-
nic, aby bylo do budoucna jasné, co je čí, a zároveň aby vlastnické 
hranice odpovídaly skutečnosti. Rádi bychom zdůraznili, že se 
samozřejmě budeme nadále starat o sokolské stromy, ale musí 
být jasné, které stromy to jsou. Musíme vědět, že obec lípy ne-
chce, protože jsou historicky Sokola (názor některých zastupitelů), 
nebo že chce všechny, které jsou v současné době na vyměřených 
„obecních“ pozemcích, nebo dojde k narovnání vlastnických hra-
nic a sokolské lípy budou všechny na pozemcích Sokola. Doufáme, 
že se podaří velmi rychle najít společný názor a definitivně se vy-
řeší jedno z mnoha „zvykových práv“, kterých je naše vesnice plná. 
Čas pro kácení stromů pominul, spolek i přesto požádá o pokáce- 
ní rizikových stromů, které jsou jednoznačně na pozemcích Soko- 
la a jsou potenciálně nebezpečné.

A. Kloužková 
za VV TJ Sokol Senohraby

Zdroje: Průvodce po okolí Senohrab a Posázaví. Senohraby, 
Okrašlovací spolek, r. 1909.; ústní sdělení předsedů TJ Sokol 
Senohraby A. J. F. Konvičky, Radka Skořepy a člena TJ-FO Mi-
chala Kučaby; dále projekt „Obnova zeleně“ z r. 2011; geodetické 
zaměření z r. 2019

D oba roušková zasáhla i Senohra-
by. Celkem 13 žen z naší obce se 
zapojilo do šití roušek a výsledek 

byl, dá se říci, úctyhodný. Společnými si-
lami jsme našily na 3 500 roušek. Podě-
kování patří nejen švadlenkám, ale všem, 
kdo se na rouškách podíleli, ať už stříhá-
ním, dodáváním materiálu nebo svozem 
a rozvozem hotových výrobků. Nicméně 
nic by se neuskutečnilo, nebýt nápadu 

p. Dity Kohoutové, která vše 19. 3. od-
startovala výzvou na sociální síti. Mys-
lím, že ani ona v tu chvíli netušila, co se 
bude v následujících dvou měsících ode-
hrávat. Její maximální nasazení a milé 
slovo pro každou z nás, když se zrovna 
nedařilo, bylo vždy dodáním sil a ujiště-
ním, že to naše šití má smysl. Díky jejímu 
obdivuhodnému výkonu při distribuci 
a zajišťování dopravy do určených cílů se 

naše senohrabské roušky dostaly např. 
k vojákům do Prostějova, zaměstnancům 
Fakultní nemocnice u sv. Anny v Brně, 
klientům mobilního hospice RUAH či dě- 
tem do Klokánku. Věřím, že mohu za vše- 
chny senohrabské občany touto cestou 
vyjádřit velké díky nejen p. Ditě, ale také 
její rodině, která jí po celou dobu byla vel-
kou oporou.

Renata Čermáková
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Varianty náhradní školky 
navržené opozicí

V prosinci 2019 jsme se dozvěděli, že se musí udělat výběrové řízení na přestavbu školky 
a v lednu 2020, že budeme řešit kam děti při stavbě, která začne 7/2020 dáme. 

Žádost o dotaci schválilo a podalo předchozí zastupitelstvo v 3/2018.  
Paní starostka žádost doplňovala na výzvu příslušného administrátora 4/2019,  
aniž by nás o tom informovala. Dotace byla schválena poskytovatelem 11/2019  

a opoziční zastupitelé se o její existenci dozvěděli 12/2019.

N a pracovním jednání 1/2020 zastupitelstva padlo ně-
kolik dotazů: Byly zvažovány místní vily? Zvažovala se 
kontejnerová školka? Zkoumaly se možnosti v okolí? 

Kolik dětí potřebujeme umístit? Jaké jsou termíny? Jsou závaz-
né? Místní vily nejsou k dispozici, kontejnery jsou drahé, Pyšely 
nevhodné, dětí je 50, jediné řešení je přestavět budovu hotelu 
SEN vedle přípojky I/3, termíny jsou neměnné. Na zasedání Za-
stupitelstva obce Senohraby konaného dne 9. 3. 2020 předložila 
Lucie Pancířová protinávrh vypracovaný na základě informací 
poskytnutých vedením obce a následně po intenzivní diskuzi 
bylo přijato usnesení č. 11/2020: „Zastupitelstvo bere na vědomí 
předložené alternativní řešení umístění mateřské školy po dobu 
rekonstrukce formou pronájmu kontejnerové sestavy dle poža-
dovaných kapacit mateřské školy na obecních pozemcích. Za-
stupitelstvo ukládá starostce obce Senohraby posouzení této al-
ternativy a další případné doplnění a dopracování tohoto řešení 
jako podklad pro následné posouzení všech možností na provi-
zorní umístění mateřské školy po dobu rekonstrukce. Zastupitel-
stvo ukládá starostce svolání zastupitelstva k projednávání všech 
možných variant řešení provizorního umístění mateřské školy 
v nejbližším možném termínu.“

Následně paní starostka intenzivně urgovala paní Pancířovou 
o vypracované podklady. Vzhledem k tomu, že nebyly poskyt-
nuty podklady ze schůzky paní starostky, místostarosty, pana 
Dvořáka a projektantů hotelu SEN s hygienou, musel být zva-
žovaný projekt kontejnerové školky aktualizován a dle přísných 
hygienických požadavků přepracován. Cena této varianty se 
tak podle skutečných legislativních požadavků značně navý-
šila. Následně probíhala snaha opozičních zastupitelů o on-
line pracovní zasedání, aby mohly být vzhledem k časové tísni 
projednány návrhy, které vypracoval a zaslal Radek Skořepa 
1. 4. 2020 všem zastupitelům:
„Vážení zastupitelé,
jak již mnozí z Vás víte, na konci minulého týdne jsme dostali 
první cenovou nabídku na kontejnerovou sestavu dočasné MŠ. 
Předpokládám, že firma nabídku posílala i paní starostce, jak 
bylo uvedeno v kopii.
Nabídka vychází z dispozice kontejnerové sestavy, která byla 
několikrát konzultována a laděna s hygienou a ta tuto variantu 
považuje za ideální.
Upozornila na to, že z pohledu školských předpisů, není ideál-
ní, aby obě třídy byly v jednom prostoru. Argumentovali jsme, 
že uvažujeme s případným oddělením posuvnou příčkou, aby-

chom měli co možná největší variabilitu dispozice.

Na základě této první nabídky jsem začal zjišťovat další možné 
varianty řešení a posílám Vám pracovní informace a rozdělení 
na nějaké tři základní varianty možného řešení.
 
Varianta 1: Kontejnerová sestava – pronájem na 15. měsíců.
Celkové předpokládané náklady: 3.642.870,– Kč bez DPH 21 % 
(4.407.872,– s DPH 21 %)
– pronájem kontejnerů vč. montáže demontáže – pronájem 
162.030 × 15 = 2.430.450,– + montáž demontáž 612.420,– = 
3.042.870,– Kč
– spodní stavba – panelová plocha na štěrkovém násypu 334 m2  
– 350.000,– Kč
– přípojky IS – voda, kanalizace, elektro – 250.000,– Kč
 
Varianta 2: Kontejnerová sestava – stavba trvalá z kontejnerů. 
Celkové předpokládané náklady: 7.662.000,– Kč bez DPH 21 % 
(9.271.020,– s DPH 21 %)
– stavba z kontejnerů na klíč – užitná plocha 311 m2 ×  
19.000,– Kč/m2 = 5.909.000,– Kč (19.000,– je základní cena  
standard)
– spodní stavba – základová deska na základových pasech 
334 m2 × 4.500,– Kč/m2 = 1.503.000,– Kč
–  přípojky IS – voda, kanalizace, elektro – 250.000,– Kč
 
Varianta 3: Dřevostavba – víceúčelová stavba trvalá.
Celkové předpokládané náklady: 8.336.000,– Kč bez DPH 21 % 
(10.086.560,– s DPH 21 %)
– dřevostavba ze sloupkové konstrukce na klíč – užitná plocha 
311 m2 × 26.000,– Kč/m2 = 8.086.000,– Kč
– spodní stavba – základová deska na základových pasech
– v ceně stavby
– přípojky IS – voda, kanalizace, elektro – 250.000,– Kč
Výhody a nevýhody jednotlivých řešení si asi každý dovede před-
stavit. Čím dražší varianta, tím samozřejmě kvalitnější stavba,  
zejména z pohledu budoucích provozních nákladů objektu. Jeli-
kož se zřejmě nedokážeme sejít, dávám tímto k diskusi několik 
otázek – bodů, nad kterými se musíme zamyslet a odpovědět.
1) Je celý projekt za současné situace reálný začít v tomto roce?
Víme, že výběr dodavatele byl posunutý do 14. 4.
2) Dá se žádat o posunutí dotace cca o rok a zahájit až  
v 07/2021? Pokud ano, tak je ideální čas podat žádost s ohle-
dem na opatření státu.

3) Požadované parametry od hygieny jsou dle mého názoru 
mimo realitu. Vychází zde 311 m2 užitné plochy! To dnes nemá-
me nikde, a neznám nový projekt do detailu, ale je tato plocha 
vůbec reálná i po přestavbě?
4) Musíme mít na dobu přestavby 50 míst ve školce?
5) Rozhodnutí, zda pronajmout, anebo postavit na stálo.
Kde a za jakým účelem dalšího využití obou variant, jelikož je 
to poměrně prostorově náročné.
6) Dá se uvažovat o případné dotaci 2.300.000,– Kč od hotelu 
i za současné situace?

A jistě nás napadnou další věci k zamyšlení. Za současného sta-
vu si bez těchto rozhodnutí nedovedu představit, kam bychom 
daný projekt mohli posunout. Pokud se obracím na jakéhoko-
liv projektanta (světlo, PBŘ, atd.), tak všem musím dát nějaké 

vstupní informace. Nyní si myslím, že bez dalších rozhodnu-
tí to dál posunout nedokáže nikdo z nás. Připadá mi budovat  
provizorní věc za 3–4 mil. jako naprostá zhovadilost. Ať varian-
ta na hotelu, tak kontejnerová sestava, obě řešení za tuto cenu 
jsou zcela neadekvátní k rozměrům našeho rozpočtu a velikosti 
obce. Myslím, že i uvažovaný čas 13 měsíců na přístavbu ZŠ, 
MŠ je strašně dlouhý a neodpovídá to běžným rekonstrukcím 
ve školství. Když už bychom se rozhodli stavět nějaký objekt, 
tak jsem pro trvalou stavbu, která bude sloužit pro obec a ob-
čany. Stále dokola se o podobné stavbě bavíme a víme, že je 
po ní poptávka a potřebujeme jí. Za mě osobně, nyní bych se 
maximálně snažil celý projekt posunout nejlépe o rok, ne-li dál, 
a získat čas na kvalitní přípravu, ať už se rozhodneme jakkoliv.

Hodně zdraví a pevné nervové spojení všem!
Radek Skořepa

Radek Skořepa ještě poslal 
dne 22. 4. 2020 nabídku obce 
Dolní Břežany na odkup mo-
dulární stavby školky. Paní 
starostka na tyto e-maily 
neodpověděla, nezaslala za-
stupitelům žádnou variantu, 
nerozpracovala žádné alter-
nativy a čas plynul. Na dotaz 
ze dne 30. 4., zda je informa-
ce o umístění školky mimo 
Senohraby pravdivá, rovněž 
nepřišla žádná konkrétní od-
pověď. Na pracovní poradě 
nám byly informace k jedi-
né variantě umístění škol-
ky v Pyšelích sděleny ústně  
bez jediného písemného pod-
kladu. Na naše dotazy, zda 
je možné realizaci přestavby 
oddálit, abychom měli čas 
a mohli se vrátit k nějakému 
trvalému a smysluplnému ře-
šení, bylo sděleno, že to nelze. 
Stále jsme byli pro stavbu tr-
valého charakteru na školní 
zahradě v místech, kde stojí 
zelený „plecháč“. Pokud bychom šli cestou této stavby, zajistili 
bychom prostory pro provizorní MŠ po dobu přestavby stávající 
budovy a následně by tyto prostory mohly trvale sloužit napří-
klad pro školní družinu, pro kroužky ZŠ a MŠ, pro lékaře atd.

Na veřejném zasedání představila paní starostka variantu 
umístění náhradní školky v Pyšelích a i přesto, že tato varianta 
nebyla vyčíslena, byla prohlasována. A tak 3–6leté děti seno-
hrabské školky, jejichž rodiče se neinformovaností a nevědo-
mostí nezalekli, budou každý den drandit na výlet do Pyšel. 
Přestavbu budovy MŠ podporujeme, protože ji stávající budova 
nutně potřebuje. Je dobře, že obec tuto dotaci obdržela a že se 
všichni zúčastnění mohou těšit na novou školku u nás v Seno-

hrabech. Věříme, že i přesto, že varianta umístění náhradní 
školky v Pyšelích není tou, o kterou jsme usilovali, bude se dě-
tem v Pyšelích líbit a že všichni jeden rok v náhradních prosto-
rách zvládnou. 

Přejeme učitelskému sboru, dětem a rodičům mnoho kilometrů 
bez nehod. 

Opoziční zastupitelé

Zdroj: Záznamy a Zápisy zasedání ZO z 10. 12. 2019 a 9. 3. 2020, 
Žádost o dotaci, e-mail zastupitele Radka Skořepy ostatním za-
stupitelům z 1. 4. 2020, foto převzato https://www.algeco.cz/
skoly-skolky

16 17květen . 2020

TJ Sokol TJ Sokol



3 500 roušek ze Senohrab Poděkování ředitele TN MUDr. Zdeňka Beneše, CSc. 
občanům ze Senohrab za pomoc a spolupráciKdyž jsem 19. března, jenom pár dnů po uzavření škol a vyhlášení nouzového stavu, dala výzvu  

na internet na sociální síť Facebook (fb) na profil „Senohrabský zpravodaj“ o tom, že prosím o pomoc s šitím roušek 
pro naše seniory, že hledám dobrovolníky na přípravné práce a že sháním materiál, ze kterého bychom roušky 

vůbec mohly šít, netušila jsem, co mě následující dva měsíce čeká a co všechno mi to do života přinese.
Thomayerova nemocnice, 30. dubna v 15:17

T éměř obratem mě kontak-
tovalo několik senohrab-
ských žen, které nabídly 

svou pomoc. I když neuměly šít, 
nebo neměly na čem, nabídly 
své ruce a čas na střihání a žeh-
lení. V tu chvíli se rozeběhla ne-
uvěřitelně fungující manufaktura 
s přísnými hygienickými opatře-
ními, která nám situaci předá-
vání a zpracovávání materiálu 
obrovsky komplikovala časově 
i technologicky. Všechny ženy 
byly nadmíru obezřetné a velmi 
odvážné, protože dávka zodpo-
vědnosti k sobě, svým rodinám 
a potažmo všem, pro které byly 
roušky určeny, musela být vysoká. Já jsem ze dne na den při-
šla o práci a z mojí domácí kanceláře se rázem stala krejčovská 
dílna, sklad materiálu, balírna, odbytová kancelář... Pračka, 
sušička a žehlička jely na plné obrátky. Z kuchyňské trouby byl 
improvizovaný sterilizátor a v době, kdy jsem neseděla u šicího 
stroje, jsem seděla u počítače nebo na telefonu a domlouvala cí-
lová místa a převozy. Sháněla náhradní šicí stroje, když švadlen-
kám ty vlastní vypověděly službu. Vedla tabulky počtů a starala 
se o to, aby každá švadlenka i střihačka měla dostatečnou záso-
bu materiálu. Informovala jsem o každé předané zásilce a tlu-
močila slova díků a dojetí všem dobrovolnicím, protože i když je 
dobrovolnické srdce nezištné, potřebuje hnací motor, aby mělo 
víru, že to, co dělá, dává smysl.

Všechny instrukce jsme si posílaly přes mobilní aplikaci 
ve whatsappové skupině a materiál jsme si vzájemně předávaly 
po večerech zavěšováním na ploty a ponecháváním v karantén-
ních lhůtách s následnou nutností sterilizace. Šilo a stříhalo se 
opravdu s vysokým nasazením doslova ve dne i v noci. Ve chví-
li, kdy se nám podařilo zabezpečit naše senohrabské seniory 
a dobrovolníci za Sokol obešli snad každého seniora v obci 
a předali balíček roušek s návodem 
a osobní informací, se naše působnost 
rozšířila do míst, která byla v tu chvíli 
nejpalčivější. Těmi byly pochopitelně 
nemocnice, domovy seniorů, vojenské 
útvary, dětské domovy, charitativní 
organizace apod. S distribucí nám ve-
lice pomohla dobrovolnická skupina 
motorkářů z celé ČR, vytvořená na FB, 
nazvaná „motorkářipomáhají“, a díky 
nim se naše roušky dostaly i do vzdá-
lených míst naší republiky, jakou 
je například Plzeň, Prostějov, Brno 
a další méně známá místa. Roušky se 

zkrátka posílaly tam, kde byl 
v tu chvíli nedostatek. Každý 
byl vděčný za jakýkoliv počet 
a solidarita a ochota pomáhat 
dechberoucí.

Velkou část z našich našitých 
roušek, které se nám za období 
od 19. 3. do 20. 5. podařilo na-
šít, jsme předali Thomayerově 
nemocnici, odkud nám přišlo 
moc milé poděkování od pana 
ředitele, které si dovolím při-
ložit. Za celé naše šicí období 

se počet našitých roušek 
vyšplhal k číslu 3 500 ks, 
do kterého je zahrnut 
i nemalý počet roušek, 
kterými byl doplňován 
rouškovník u sokolské- 
ho konzumu a další 
část, kterou jsme ušily 
jako rezervu pro naši 
základní školu, která se 
25. 5. 2020 opět otevře-
la. Toto vše by se nedalo 
uskutečnit bez pomoci 
našich úžasných žen, 
které šily a stříhaly, a bez 
našich občanů, kteří nám 
darovali materiál.

Tímto bych moc ráda poděkovala švadlenkám: Renatě Čermá-
kové, Pavlíně Kočovské, Lucii Pancířové, Radce Strakové, Edi-
tě Šípalové, a pečlivým strihačkám a zažehlovačkám: Heleně 
Pechlátové, Radce Šimečkové, Aleně Skořepové, Markétě Vaň-
kové, Báře Anderlové, Katce Švancarové a Monice Štolbové. 
Nemalý dík patří také jejich rodinám za trpělivost a pochope-

ní. Poděkování patří též firmě ZLP, 
která nám darovala sáčky na balení 
roušek, našim občanům za darova-
né látky a nitě a za nabídky a zápůjč-
ky šicích strojů ve chvílích nouze 
a všem dalším švadlenkám, které 
přispěly třeba i jen několika kusy 
roušek. Moje největší poděkování 
ale patří hlavně mému nejmladší-
mu synovi, který celou tuto situaci 
pocítil nejvíc, a já doufám, že teď 
už mu budu zase hlavně tou mámou  
se stoprocentní péčí.

S díky Dita Kohoutová

Vážení občané ze Senohrab,
za všechny naše zdravotníky, kteří pracují v Thomayerově ne-
mocnici, bych Vám chtěl upřímně poděkovat za dosavadní po-
moc a spolupráci. Musím říci, že Vaše iniciativa, v podobě šití 
bavlněných roušek, mě příjemně překvapila a udělala mi veli-
kou radost. Vaše nadšení a odhodlání pomáhat je neuvěřitelné, 
protože ušít více jak 1000 roušek, to už zabere určitě mnoho 
hodin práce a času.

Vaše pomoc by mohla být inspirací pro všechny ostatní, kteří 
se chtějí zapojit a pomáhat zdravotníkům, policistům a vůbec 
všem, kteří jsou v tzv. první linii. Mohu Vás ujistit, že Vámi ušité 
roušky najdou své uplatnění a dostanou se těm, kteří je potře-
bují nejvíce.

Chtěl bych Vám všem ze Senohrab ještě jednou velice poděko-
vat za spolupráci a popřát Vám hlavně pevné zdraví, spokoje-
nost a ať se Vám daří.

doc. MUDr. Zdeněk Beneš, CSc.
ředitel Thomayerovy nemocnice
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Kanál v karanténě
V ážení přátelé, jak jsme  

již informovali v dubnovém  
vydání SH, ve čtvrtek 16. 4. 

se měl uskutečnit 57. ročník Jarní-
ho běhu U Kanálu. Při nemožnoti 
uspořádat závod v daném termínu 
a v tradiční podobě se U Kanálu 
nakonec od čtvrtka 16. do čtvrtka 
30. dubna „závodilo“ tréninkově 
– na dálku, kdy si každý z běžců 
sám změřil čas, jenž posléze poslal 
pořadatelům z lyžařského oddí-
lu Sokola Senohraby. Upraveny 
a označeny byly standartní tra-
tě od Kanálu údolím Mnichovky 
v délkách 700, 1300, 2000, 2500, 
5000 m, vypsány byly věkové ka-
tegorie od nejmladších do 5 let 
až po nejzkušenější sportovce 
nad 60 let.

Záměrem akce bylo vzájemné porovnání kondice „na dálku“ 
v době karanténní a to se povedlo takřka dokonale. Celkem své 
časy zaslalo 70 závodnic a závodníků klasifikovaných v 18 ka-
tegoriích. Řada borců trénovala U Kanálu takřka každý den 
a na výsledných časech to taky bylo nakonec znát, za všechny 
jmenujme alespoň krásný minisouboj Sára Melicharová vs. Eli 
Horadová v kategorii ml. žákyň nebo tréninkové úsilí mnoha 
rodin, jež např. Karolína Kotišová v kategorii st. žákyň na ná-
ročném 2,5km okruhu přetavila ve skvělý čas 11:15 min., byť 
na nepolapitelnou Karolínu Kučerovou – v zimě na lyžích zá-
vodící za Sokol Senohraby a v létě v atletice za Atletiku Bene-
šov – to ani tak nestačilo... V mnoha dalších případech dělilo 

závodníky v pořadí jen několik  
sekund, nebo dokonce „na dálku“ za- 
běhli stejný čas... Na trati 2,5 km zá- 
sluhou mladší dorostenky Anety Ku- 
čerové z Teplýšovic (v zimě na lyžích 
závodící za Sokol Senohraby a v létě 
v atletice za Atletiku Benešov) do- 
konce padl neoficiální traťový re- 
kord 10:02 min., dosud z loňského 
ročníku držený Zuzanou Kynclo-
vou z V. Popovic v čase 10:06 min. 
Zuzana jinak nyní U Kanálu za-
běhla čas 10:16 min., dále násle-
dovaly naše lyžařky-trenérky Eliška 
Spilková, Alena Skořepová atd.

V kategorii mužů na 5km trati 
během 14 dní zaběhl nejrych- 
lejší čas domácí závodník Ma- 

těj Plášil: 19:43 min. Následován oddílovým kolegou a tre- 
nérem Sokola Senohraby Honzou Šťastným: 19:58 min. Dále 
Jiří Bína z Hrusic, 20:26 min. Kompletní výsledky jsou zveřejně-
ny na webu lyžařského oddílu TJ Sokol.

Na 14denní zápolení U Kanálu ve dnech 1.–3. 5. ve stejném  
pojetí bezprostředně navázal další ze závodů Poháru Ladova 
kraje: „Běh Krásné vyhlídky“ ve Struhařově.

Všem účastníkům běhání U Kanálu blahopřejeme a držíme 
palce v už – doufejme – normálních závodech. Speciální díky 
za 4denní správu tratí (úprava, značení, oprava propadlé lávky 
atd.) patří Mirkovi Kočovskému a Matějovi 
Plášilovi.

Pokud zůstane epidemiologická si- 
tuace příznivá i po prázdninách, 
tak 57. ročník jarního (zářijového) 
běhu U Kanálu se uskuteční v pl-
ném rozsahu ve čtvrtek 3. září.

Všem čtenářům pěkné jaro-léto!
Za Senohrabské lyžníky Obik

Sokolský pylon a jeho symbolika
100 let odkazu Sokola v obci aneb co desky symbolizují

MINULOST
První deska vzpomíná na zlatou éru 
sportu v naší vesnici, kdy byly Seno-
hraby skutečně prestižní lokalitou 
v republice. Skokanský můstek je po-
depřen prvními verši Sokolské pís-
ně „Lví silou“, která mimo jiné zněla 
krajinou při Pražském povstání a byla 
také zakázána nacistickým a posléze 
i komunistickým režimem.

Pod vyobrazením linie skoku, která se 
plynule přelévá vzhůru do současnos-
ti, jsou autentická slova ze zákládající 
listiny našeho senohrabského spolku 
a dále pod nimi pak jména těch, kteří 
byli na ustanovující schůzi přítomni.

Desky jsou vyrobeny z Cortenu, mate-
riálu, který časem získá na otevřeném 
prostranství ochrannou patinu.

SOUČASNOST
Deska současnosti zobrazuje „znovu-
objevení“ znaku Tělovýchovné Jedno- 
ty Sokol Senohraby. Toto téma bylo 
mohutně diskutováno v roce 2017. 
Na valné hromadě 2018 bylo pak hla-
sováno o jeho podobě. Vyhrál více než 
40 let starý návrh aktualizovaný Do-
rou Lehovec, který nakonec nejlépe 
vystihl žádoucí jednotu spolku napříč 
oddíly. Je zde rovněž připomenut rok 
jeho založení.

Pod znakem jsou vyjmenovány jed- 
notlivé oddíly a sporty, které nejen se-
nohrabští občané pod hlavičkou spolku 
v obci provozují či v minulosti provo-
zovali. Snad budou i nadále.

BUDOUCNOST
Linie od současnosti vede směrem 
vzhůru. Je to jisté přání budoucím ge- 
neracím, aby veškeré události byly po-
zitivního charakteru.

Příčný řez zdí zlenického hradu sym- 
bolizuje hranu mezi dvěma krajními 
způsoby řešení problémů. Vlevo je 
„Hláska“ opravená a rekonstruovaná, 
avšak se ztrátou své autenticity. Na-
pravo je pak její věrný obraz součas-
nosti se symbolikou rozpadu v čase. 
Tento zub času můžeme akcentovat 
konzervací a restaurováním starého 
nebo jej můžeme nechat svému dal-
šímu osudu po vzoru Ruskina. Tento 
příměr má být jakýmsi zdviženým 
ukazováčkem, abychom bedlivě zva-
žovali každý svůj krok.

Za TJ Sokol Senohraby Lukáš Drda.
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Kde jste byli Vy, když...Fake news, nebo jen nepochopení?

22 23květen . 2020

A právě slovo kanál mě zaujalo, ono by se také dalo zamě-
nit za slovo stoka. Ve stoce teče kolikrát mnoho nepěk-
ného. I v naší vesnici říkáme jednomu místu U kanálu, 

víte jistě, kde to je.

V jiný kanál, resp. ve stoku, se dne 22. června už podruhé v po-
měrně krátké době po sobě proměnilo veřejné zasedání zastu-
pitelstva obce Senohraby, konající se tentokrát na školní zahra-
dě, resp. v altánu, a bylo tam řečeno taktéž mnoho nepěkného. 
Řečnická otázka v titulku článku je pokládána všem, kteří se 
zasedání nezúčastnili, pročež budu sdílet svoje dojmy: Na za-
sedání se mimo jiné konala slovní ekvilibristika hrstky občanů 
i jednotlivců neobčanů Senohrab, poukazující na mnohé hor-
ké problémy v obci. Jedním z nich je nouzový provoz mateřské 
školy v době její přístavby.

Nehledě na schválený program jednání zastupitelstva se hojně 
a chaoticky opakovaly rozličné slovní ataky na práci paní sta-
rostky a většinového zastupitelstva. Výpady směřovaly logicky 
z tzv. druhého břehu, který sám sebe označuje jako opozice. 
Opozice je opakem toho, co většinová část zastupitelstva buduje. 
Opozice tedy nechce nyní novou školku?

V době, kdy pandemie způsobila odklad realizací mnoha vel-
kých stavebních projektů, využilo zastupitelstvo příhodné situ-
ace a vysoutěžilo výhodnou cenovou nabídku na přístavbu škol-
ky ve veřejném výběrovém řízení a domluvilo cenově výhodný 
pronájem náhradních prostor pro školku v sousední obci Pyše-
ly. Pochopitelně to vše s sebou nese mnohá úskalí a nepopulární 
opatření. O těch problémech chtělo zastupitelstvo obce na ve-
řejném zasedání podrobně informovat, avšak korektní způsob 
komunikace s oponenty nebyl dost dobře možný.

Opozice nebyla s žádným navrženým řešením spokojena a po-
žadovala něco jiného, lepšího a dražšího, třeba posunutí reali-
zace výstavby školky na dobu, kdy bude už zase lépe a draho! 
Zástupci opozice a jejich hrstka příznivců zpochybňovala velice 
hlasitými projevy nevole způsob zadání a vlastně korektnost 
celého veřejného výběrového řízení a dožadovala se téměř jeho 
anulování. To vše činili s nulovou znalostí právních a finančních 
důsledků nedodržení zadávacích podmínek výběrového řízení 
po jeho skončení a vyhodnocení.

Dále zástupci opozice spolu se svými příznivci opakovaně před-
kládali demagogické výpočty finančně výhodnějších variant 
přechodného provozu školky, při zatajování a ignoraci fixních 
nákladů souvisejících s běžným provozem školky, jako je např. 
příprava jídel a energie. Těmito čísly neustále dokola argumen-
tovali a sami sebe usvědčovali z nízké úrovně komunikačních 
schopností a matematické inteligence.

Dále se dlouho oba tábory nebyly schopny dohodnout, je-li 
vhodné položit zásadní dotaz vítězi výběrového řízení na ko-
nečnou závaznou cenu smlouvy o dílo, a na způsobu vyhod-
nocení jeho odpovědi, přičemž již samotný dotaz a fixace ceny 
v rozporu s poptávkou je porušením návrhu smlouvy uvedené 
v zadávacích podmínkách.

Paní starostka postupuje v souladu s § 99 odst. 2 zákona 
č. 128/2000 Sb., o obcích, kdy sama vykonává funkci rady a je 
tedy zcela po právu legitimována k samostatným rozhodnutím. 
Neslušné výkřiky z tábora opozice a jejich příznivců jsou důka-
zem o minimálních právních znalostech o způsobu práce zastu-
pitelstva malé obce, a neméně o způsobech zadávání a hodnoce-
ní veřejných zakázek. Podsouvané nekalé úmysly a obviňování 
z porušení povinností řádného hospodáře je na zvážení podání 
obranných právních kroků.

Zcela samostatnou a výraznou roli zastánce ochránce veřejné-
ho pořádku na sebe už podruhé samozvaně vzal jeden neobčan 
Senohrab, stále nespokojený se vším, co mu bylo odpovězeno 
na jeho otázky, například ohledně ceny a kalkulací z rozpoč-
tu výstavby školky. Zcela evidentně mu nešlo o přesná čísla, 
ale o to být v opozici ke všemu, co většinové zastupitelstvo  
předkládá k diskusi a ke schválení, že však on sám jedná ne- 
právem, je mu dlouhodobě jedno.

Celé zastupitelstvo obce Senohrab funguje na demokratických 
principech, ale jeho slabostí je fakt, že na veřejném zasedání 
zastupitelstva nechá veřejně vystupovat člověka, který nedbá 
zásadních právních norem, např. dle § 16 čl. 1 písm. b) záko-
na č. 128/2000 Sb., o obcích. Jako neobčan Senohrab se sice 
může zasedání zastupitelstva zúčastnit, ale nemůže podávat 
návrhy dle cit. zákona, viz § 16 čl. 2 písm. c), ani za sebe jako 
fyzickou osobu, ani za spolek s nejasnou právní subjektivitou, 
za který plamenně mluvil do principů uvažované přístavby ho-
telu S.E.N. na předminulém veřejném zasedání zastupitelstva 
obce.

Na odlehčení tohoto těžkého čtení, které je skoro tak těžké jako 
být do konce na veřejném zasedání zastupitelstva, bych odbočil 
ve svých myšlenkách k dílu G. Orwella, Farma zvířat. V jedné 
z kapitol jeden z hlavních protagonistů knihy, méně charakterní 
prase jménem Pištík (citace z díla G.O.), naučí stádo oveček ne-
souhlasně bečet při jakémkoliv nevhodném návrhu oponentů. 
Doporučuji si knihu přečíst a zvukový záznam zasedání pustit 
na webu. Jsem zvědav, co Vás pobaví více.

Nechcete-li, aby za Vás nepřítomné, např. maminky školkou 
povinných dětí, mluvila na veřejných zasedáních hrstka remca-
jících spoluobčanů i neobčanů, ve stylu citovaného díla G. Or-
wella, ptejte se co nejslušněji osobně svých zastupitelů důsledně 
na reálná fakta, možnosti a důsledky všeho, co celé zastupitel-
stvo plánuje a vykonává. Nejlépe pokud možno hned na jeho 
dalším zasedání. Jistě Vám rádi ochotně odpovědí na Vaše sluš-
né dotazy.

Z astupitel R. Skořepa si v SH č. 6–7/2019 nejen za sebe 
položil otázku, „zda je v pořádku a jak je možné, že se 
objevují v témže čísle odpovědi k některým příspěvkům 

od občanů, zda je to etické a neprotekční“. Na položenou otáz-
ku si odpověděl v témže vydání SH prostřednictvím, jak sám 
uvádí, „téměř doslovné citace vysvětlujícího článku k dané pro-
blematice“. Za vysvětlující článek, pro ty, kteří „v tom nemají 
jasno“, považoval a zřejmě dál považuje reakci šéfredaktorky 
Zpravodaje z Kamenice na kritiku redakce uveřejněnou v tomto 
radničním periodiku v červnovém vydání r. 2019, pod titulkem 
„Právo na odpověď“. Právem na odpověď se ale velmi podrobně 
zabývá zákon č. 46/2000 Sb., tiskový zákon, který zcela přes-
ně v § 10 až 15a vymezuje práva fyzických i právnických osob 
na odpověď, včetně práv vydavatele. Rovněž tak manuál právní 
kanceláře F. Bold „Vydávání obecních periodik“, nebo publikace 
O. Kužílka „Dobré radniční periodikum“. Podrobněji se věnuje 
tomuto „právu“ tiskový zákon v § 10 – Odpověď, v § 13 – Pod-
mínky odpovědi a v § 14 – Uplatnění práva na odpověď. Místo 
těchto deklaratorních právních norem majících relevantní od-
pověď na otázky, které si zastupitel oprávněně kladl, zveřejnil 
v SH výše zmíněnou, ale upravenou odpověď šéfredaktorky 
regionálního měsíčníku. S tímto „dokumentem“ opozice dosud 
bezostyšně vystupuje zejména vůči starostce obce Ing. J. Svaš-
kové i radničním novinám SH.

V úvodu upraveného redakčního článku je sice přesně citován 
§ 10 odst. 1-2 tiskového zákona, že zákonnou podmínkou prá-
va na odpověď je zveřejnění skutkového tvrzení, které se dotý-
ká cti, důstojnosti osob a jejich soukromí s tím, že v takovém 
případě je vydavatel povinen odpověď (reakci) dotčené osoby 
zveřejnit. Bohužel ale již neuvádí další důležitá zákonná usta-
novení (§ 11 až 15a) řešící povinnosti vydavatele periodika včet-
ně závazných termínů pro zveřejnění odpovědi. Místo toho je 
do citací paragrafů tiskového zákona vztahujících se výhradně 
k „právu na odpověď“ inkorporován popis vnitřního nezávaz-
ného postupu redakce Zpravodaje nadepsaný „Právo na oka-
mžitou odpověď“, které tiskový zákon neobsahuje. Tzv. právo 
na okamžitou odpověď přiznává tato redakce osobě „napadnu-
té“ ve smyslu tiskového zákona tím, že jí podle svého uvážení 
nabídne možnost zveřejnění odpovědi na daný příspěvek v tém-
že vydání periodika, pokud ji zašle do 24 hodin. Na tomto místě 

nutno uvést, že v SH dosud nebyl otištěn příspěvek naplňující 
§ 10 odst. 1 a stejně tak nebyl odmítnut žádný příspěvek předa-
ný k redakci ani žádost o zveřejnění odpovědi.

Text šéfredaktorky Zpravodaje z Kamenice, který mám k dis-
pozici, je svévolně a nedůvodně upraven vkládáním názvu Se-
nohrabská hláska. Nezpochybnitelné, vymahatelné, zákonem 
chráněné „právo na odpověď“ je těmito manipulativními úpra-
vami virtuálně spojováno s tzv. právem na okamžitou odpověď, 
který není žádnou „obvyklou“ mediální praxí, jak tvrdí zastupi-
tel. Přestože v příspěvku zastupitele nelze nalézt zákonnou opo-
ru pro toto právo ani jeho užitečnost, autor ho uzavírá prohláše-
ním, že „dodržováním pravidel a zákonů, které platí, se mohou 
bez nadstandardu, protekce, objevit odpovědi ještě v témže 
čísle SH“. Eskamotérství autora příspěvku a jeho „závěrů“ je 
dlouhodobě užíváno jako „klacku“ na vedení obce a redakci SH, 
k vytváření falešného obrazu o jejich kompetentnosti. Dokla-
dem je např. SH č. 10/2019, kde se opoziční zastupitelé v tom-
to smyslu dokonce obrací na občany obce sdělením (doslovné 
znění): „V úvodu bychom chtěli zmínit tiskový zákon 46/2000 
Sb. Právo na odpověď řídící se tímto zákonem popsal R. Skoře-
pa v SH č. 6–7/2019.“ a následně dodávají, že se jim nedostává 
„stejného“ práva na odpověď v témže čísle výtisku. Dalším do-
kladem je březnový příspěvek opozice do SH nazvaný „Demo-
kratická opozice v době pandemie“, kde hned v úvodu bez vazby 
na obsah je nesmyslně napadena SH pro „ztrátu nestrannosti“ 
a starostka obce z „pozbytí základů novinářské etiky“, a to bez 
uvedení faktů, pouze opět s odkazem na článek výše uvedeného 
autora o „upření možnosti se vyjádřit ve stejném čísle ke své 
kritice“. Opozice tak nevyužívá SH k trpělivému vysvětlování 
a obhajobě svých návrhů a představ o vedení obce, ale jen k ne-
omalené a nedůvodné kritice.

Nebudu uvádět další faktické výhrady a důkazy, nechci přidá-
vat další nepříznivé konotace, chci zůstat argumentačně férový 
a omezený prostor pro příspěvky stejně brání podrobnější ana-
lýze. Věřím, že můj nudný příspěvek, až příliš naplněný fakty, 
ale bez emočního balastu, bude dostatečným podnětem k přije-
tí poznání, že jde o „lapsus“ opozice, neboť nelze upírat, co ne-
existuje, stejně tak domáhat se neexistujícího. Takové poznání 
by mohlo odstranit i jiné projevy nedůvěry a nastolit příznivější 
vztahy v zastupitelstvu obce. Hlavním impulzem k sepsání to-
hoto článku však byla zmínka v březnové SH o paní Müllerové, 
se kterou mne pojí dlouholetá spolupráce od doby nabytí svého 
domovského práva v Senohrabech. Ano, i mně chybí slovutná 
Juliána Müllerová a nejen kvůli Hlásce, neboť spolu s podob-
nými výraznými osobnostmi, které jsem poznal, jako byl Z. Vá-
vra, Ála Syrovatský, Z. Adámek, Fanda Svoboda, V. Podaný, 
Ing. Z. Novák „střelmistr“, Míla Konvička a minimálně desítka 
dalších, kteří dokázali, díky své moudrosti, přirozené autoritě, 
přátelské povaze, vytvářet příjemnou atmosféru v obci a udr-
žovat i za nepříznivých okolností převahu přátelských, soused-
ských vztahů v obci před kverulantstvím, nesnášenlivostí, před 
emocemi z nenaplněných ambicí.

PhDr. V. Kopper

Fake news je falešná zpráva, úmyslná,  
cílená dezinformace, směšující pravdivé  
a nepravdivé informace vyvolávající  
falešný dojem pravdivosti, za účelem ovlivnit 
(zmást) příjemce informace. Nepochopení,  
nebo neporozumění činí mnohá nedorozumění. 
Zdrojem je rozdílná interpretace skutečnosti, 
povrchní znalost problému, nedocenění  
„jazyka“, kterým je skutečnost prezentována. 
Zkusme prosím otázku uvedenou  
v titulku zodpovědět.

Jistě poznáte, že jsem si titulek článku vypůjčil 
z nedávné reklamy propagující nový informační 
kanál jedné soukromé televize.
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Na procházkách Ladovým krajem by už měly být  
lepší možnosti občerstvení i více zábavy

Z výkopových prací na domě nám zůstala  
HLÍNA – DARUJEME ZA ODVOZ.

Množství cca 10 m3, bez sutě a kamení, ideální pro vyrovnání pozemků.  

Volejte na 734 795 918. 
Rudolf Brösztl, U Transformátoru čp. 473, Senohraby.

T ento článek píšu s předstihem, a tak je trochu riskantní 
uvádět, jaké restaurace a další kulturní i sportovní body 
zájmu na „ladovských“ trasách budou otevřeny. Vše je 

sice na dobré cestě a pomalu se vracíme k více či méně obvyk-
lému způsobu fungování, nikdo však jistě neví, co se může stát 
byť jen za týden. Sledujte proto svazek obcí Ladův kraj na sociál-
ních sítích, kde se vždy dozvíte aktuální informace a kde budou 
uvedena doporučení na sportovní a kulturní zajímavosti i různé 
společenské akce a události na turistických i cyklo trasách.

Už nyní mohu prozradit, že například říčanské Muzeum, ka-
menické kulturní centrum, zámek Berchtold v Kunicích, Lesní 
Lázně ve Zvánovicích, areál Šibeniční vrch u Mnichovic, on-
dřejovská hvězdárna, pivovar Velké Popovice, světická Oáza, 
senohrabská plovárna i Jureček v Říčanech a samozřejmě 
i památník Josefa Lady a jeho dcery Aleny v Hrusicích chysta-
jí pro veřejnost mnoho akcí. Budou otvírat příměstské tábory 
pro děti, organizovat koncerty pod širou oblohou, apod. Některé 
akce budou probíhat a probíhají trochu jinak než obvykle, vše se 
lze dozvědět z našich sociálních sítí nebo přímo v turistických 
informačních centrech Ladova kraje. Tedy v Říčanech na Masa-
rykově náměstí, v Mnichovicích také na Masarykově náměstí, 
ve Velkých Popovicích v kavárně Posezení u Andělky a v Seno-
hrabech v budově Depa 33 u vlakového nádraží.

Příznivci běhání v Ladově kraji asi ví, že čtvrtý ročník běžecké-
ho seriálu s názvem Pohár Ladova kraje probíhá také za odliš-
ných podmínek než obvykle. Některé závody byly zrušeny nebo 
přeloženy a některé se konaly jinou formou. Všechny informa-
ce a průběžné výsledky naleznete opět na „ladovském“ webu 
– www.laduv-kraj.cz/pohar-ladova-kraje/4-rocnik-20192020. Vy- 
hlášení tohoto ročníku proběhne pravděpodobně 22. srpna 
na posledním odloženém závodě s názvem Pyšelský kopeček. 
Od září by pak měl odstartovat ročník nový, držme si palce, 
ať se opět může konat jako dřív.

Na závěr jen opětovné upozornění na zajímavý Kapesní katalog 
tuzemské turistiky – „KAPKA“, ke kterému se Ladův kraj přidal 
– jedná se o informace pro ty, které baví poznávat zajímavá mís-
ta v celé České republice. Za současné situace se může katalog 
hodit více než jindy. A přestože některé akce zde uvedené jsou 
zrušeny, je šance, že zde najdete inspiraci na letošní dovolenou. 
Katalog si můžete stáhnout či prohlédnout na www.laduv-kraj.
cz/oznameni. Navíc výrobci katalogu přišli s novým aktualizo-
vaným dotiskem, který bude během června k dispozici v infor-
mačních centrech i na našich webových stránkách. Neměla by 
vám tak ujít žádná nová akce či zajímavost.

Tak ať je nám v Ladově kraji dobře! 
Hana Bolcková, Ladův kraj
 
www.laduv-kraj.cz
facebook.com/laduvkraj
instagram.com/laduvkraj

Pro příští zasedání zastupitelstva si přeji, aby se stoka změni-
la v bystrý potok, kde společně žijí různé ryby a soupeří v du-
chu fair-play. To platí jak pro koalici, tak i pro opozici, zejména 
pro jejich lepší vzájemnou komunikaci.

Ostatně po skončení zasedání, když už téměř všichni příznivci 
odešli, se spolu bavili všichni zastupitelé obce o tom, že je nutné 
vzájemnou komunikaci zlepšit. To už však v záznamu zasedání 
bohužel nenajdete.

Myslím si, že i špatné může být občas k něčemu dobré, pří-
kladně to, že přes všechny problémy děti z mateřské školky ne-
budou trávit rok v drahém provizoriu u hlavní silnice na Pra-
hu, že světová pandemie umožní výstavbu školky za lepších 
finančních podmínek, že se dají, díky hlasitému projevu dlou-
ho fotbalem neukojeného fanouška, do pořádku ne zcela pove-
dené zastávky autobusu v obci, atd...

...A možná, že i neznámá paní, která na závěr zasedání po-
žadovala od zastupitelstva uveřejnění informace (upozorňuji 
na fakt, že používala obhroublý slovník šesté cenové skupiny, 
kohosi přirovnávající k ženskému orgánu, skrze který většina 
z nás přišla na svět), která označí viníka a zveřejní všechny dů-
vody uzavření oblíbené hospody U Andělů na dva roky! Nezná-
má paní se snad po využití práva dle zákona č. 106/1999 Sb., 
o svobodném přístupu k informacím, po nahlédnutí do doku-
mentace na stavebním úřadě dozví hledané příjmení a také 
pravé důvody nefunkční hospody. Na úplný závěr poukázala, 
společně s vedle ní sedící paní, na známou skutečnost (ře-
čenou opět vulgárními slovy), že z hospody U Andělů chodí 
domů stejně mnozí lidé pod vlivem alkoholu, některé zastupi-
tele nevyjímaje…
… a kde budete Vy, když …

JUDr. Petr Hájek, Senohraby
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Akce v obci a okolí Senohrab – červen 2020
10. 6. 2020 · středa · Říčany · Na Fialce  
Lukáš Pavlásek: Planeta slepic. Předpremiéra nového 
stand-upu. Začátek 20 hodin.
11. 6. 2020 · čtvrtek · Říčany · kino Na Fialce 
Bourák. Začátek 20 hodin.
12. 6. 2020 · pátek · Zaječice · hospůdka Oksford 
Koncert BRUTUS. Začátek 21 hodin.
12., 13. a 14. 6. 2020 · pátek · sobota · neděle 
Říčany · Areál Jureček 
Pavel Šporcl: Koncert na vlnách hudby a naděje. 
Začátek 21:30 hodin.
12. 6. 2020 · pátek · zámek Berchtold 
Koncert ABBA CZ. Začátek 20 hodin.
13. 6. 2020 · sobota · Senohraby · plovárna 
Koncert. Začátek 15 hodin. Předpokládaný program: 

15:00 hod Petr Kroutil Quartet 
17:00 hod Prime Time Voice 
19:00 hod Jana Koubková Quartet

13. 6. 2020 · sobota · Čerčany · kino  
Pat a Mat: Kutilské trampoty. Začátek 17 hodin.
13. 6. 2020 · sobota · Čerčany · kino 
Výjimeční. Začátek 19:30 hodin.
20. 6. 2020 · sobota · Čerčany · kino 
V síti. Začátek 19:30 hodin.
25. 6. 2020 · čtvrtek · Říčany · kino Na Fialce 
Téměř dokonalá tajemství. Začátek 20 hodin.
27. 6. 2020 · sobota · Čerčany · kino
Dokonalý pacient. Začátek 19:30 hodin.

Jana Hanzlová


